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*ob sobotahljnTnedelžah - med 9 .-1*11.15?

SREČANJE MOTORISTOV V VRBICI

PRVIČ V ILIRSKI BISTRICI
v organizaciji FEISTRITZ Bikers Bunch

GLASBENA ŠOLA ILIRSKA BISTRICA 
VABI K VPISU V ŠOLSKO LETO 2000/2001 NOVE UČENCE

v vse instrumentalne oddelke, oddelek male glasbene šole 
in pripravnice, solopetja in baleta v 

PONEDELJEK, 4. septembra in TOREK, 5. septembra 2000 
od 10.00 do 18.00 ure na sedežu šole, Jurčičeva 1.

Razvojni center Ilirska Bistrica in 
Območna obrtna zbornica Ilirska Bistrica 

prirejata

OBRTNI SEJEM
v poslovnem centru MIKOZA

v času od 15.-17. septembra.2000

Na sejmu se bodo predstavili obrtniki iz občine Ilirska Bistrica in 
celotne Slovenije. Uradna otvoritev sejma in uradna otvoritev poslovnega 
centra Mikoza. bo 15. septembra.

Predstavila se bo obrt, umetna in domača obrt, na prostem bomo 
predstavili domače obrti in običaje(pletenje košar, ribanje zelja, 
žganjekuha, kovaštv...). Program bomo popestren z bogatim kulturnim in 
zabavnim programom.

Otroci se bodo lahko zabavali v luna parku, ljubitelji športa pa si 
bodo lahko ogledali nekaj tekem v bližnjem parku, tudi za jedačo in pijačo 
bo poskrbljeno. Vabljeni!

V petek popoldne - glasba od 20 
dalje do predvidoma 4. ure 
sobota - igre ob 16, glasba od 18. 
dalje do predvidoma 4. ure 
nedelja - popoldne zaključek 
2x po 5 hard r’n’r ansamblov, 
motoiji, čoperji, gostje iz klubov od 
vsepovsod....
Vstopnina za pešadijo je 700 sit za 
oba dni.

Adriatic
zavarovalna družba d.d.

ANDRAŽ, 
SREČNO V 
SYDNEYU!

Po dolgotrajnih peripetijah in 
vsklajevanjih v Slovenskem 
olimpijskem komiteju je bila 21. 
avgusta dokončno določena sestava 
naše ekipe na OI. “Golobar” Andraž 
Lipolt se sedaj s 73 drugimi člani 
Slovenske olimpijske reprezentance 
odpravlja v Sydney.

č/žART
grafična dejavnost d. o. o. 
Tomšičeva 2.Ilirska Bistrica
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PO OBČINI

SREČANJE DELOVNIH 
INVALIDOV NOTRANJSKE 

REGIJE
Letošnje 18. srečanje delovnih 

invalidov notranjske regije, ki zajema 
občine Ilirsko Bistrico, Cerknico, 
Logatec in Vrhniko, je po štirih letih 
zopet potekalo v bistriški občini. V 
soboto, 22. julija, se je na Mašunu 
zbralo več kot 2oo članov te 
organizacije. Srečanja se je udeležil 
tudi predsednik Zveze društev 
delovnih invalidov Slovenije Miran 
Kranjc, ki je bistriškemu društvu 
izročil plaketo za petnajst let 
aktivnega dela društva, predsednik 
bistriškega društva Emil Stavar pa je 
prejel Srebrni znak Zveze društev 
delovnih invalidov. Emil Štavar je 
namreč član društva vseh petnajst let, 
društvo pa vodi že trinajst let. V 
društvu je včlanjenih 528 članov. 
Srečanje so s pesmijo popestrili

ansambel “Bistre”, kvartet bratov 
Boštjančič, z uprizoritvijo skeča pa 
Tončka in Rudi. Dimitrij Grlj

OGULJENA PRAVICA- Stavba okrajnega sodišča v Ilirski Bistrici, 
zgrajena med obema vojnama, je ob občinski palači druga arhitekturna 
značilnost upravnega centra mesta. Fasada občinske palače je bila obnovljena 
pred nekaj leti, sodišče pa še čaka na obnovo. V stanju, kakršno je sedaj, ze ni 
vec v ponos mestu in tudi ne pravosodnemu ministrstvu. Odpadajo ji štukature, 
polkna in okna so potrebna obnove, belez ne prenese pogleda od blizu. Pred 
leti je Pravica v Kopru dobila popolnoma novo palačo, v Bistrici pa bil bil 
cas, da dobi vsaj obnovljeno pročelje.

PRAGOZD NA ASFALTU
Ilirska Bistrica- Če ste ob takem naslovu pomislili na slaven roman A. 

R. Bametta “Asfaltna Džungla”, ste v zmoti. Tokrat vam namreč predstavljamo 
pragozd med potokoma Bistrica in Sušeč, od gostilne Lovec proti blokom v 
Prešernovi ulici. (Center mesta.)

Namesto oddiha v prijetni senci sredi urejenega parka in sadovnjaka ob 
bistrem, hladnem potočku, lahko uživate v bolj eksotični avanturi. V travi do 
ramen, pragozdu in potoku, ki je, zaradi alg in neurejene struge, podoben 
pritoku Amazonke.

Pred leti so se tu Bistričani poleti sprehajali in hladili v prijetnem gaju. 
Na vrtu gostišča Pri Lovcu je igrala tudi glasba za ples. Dandanes se lahko 
podate tja na safari- čisto zastonj in seveda popolnoma na lastno odgovornost.

EOCENSKI FLIS POD 
GLOBOVNIKOM

Na cesti proti Šembijam, na prvem ovinku pod klancem, 
kuka na dan morska obala iz prazgodovine.

Profil, ki se nahaja pod 
Globovnikom, na cesti proti 
Šembijam, je prvi opisal dr. Rajko 
Pavlovec in ga označil kot izjemno 
redkost v slovenskem prostoru. 
Podkvasto oblikovane sedimentne 
teksture in različni prodniki v laporno 
peščenem vezivu nam odkrivajo 
okolje v katerem je kamenina 
nastajala. To naj bi bila plitvomorska 
obala izpred 55 miljonov let, na kateri 
so valovi prenašali in oblili prodnike 
ter redke lupinice Školjk in polžev. 
Slednji so počasi tonili v peščeno 
blato, ki se je skozi geološko 
zgodovino konsolidiralo v 
konglomerat. Danes se le njegov 
delček kaže na površju in razkriva 
velike geološke procese.

Zavod za varstvo narave in 
kulturne dediščine Nova Gorica je v 
okviru finančnih sredstev, ki jih 
Ministrstvo za okolje in prostor 
namenja za posege na zavarovalnih 
območjih narave, v letu 1999 in 2000

izvedel Fizično zaščito profila 
eocenskegaF'ličnega konglomerata. 
Akcijo so predstavili javnosti 29. 
Junija na pobudo in v organizaciji 
Društva za krajevno zgodovino in 
kulturo II. Bistrica in Turističnega 
društva II. Bistrica.

Profil, kljub majhnosti, uvrščamo 
med najpomembnejšo geološko 
naravno dediščino v Ilirsko bistriški 
občini. Izpostavljena lega (lahek 
dostop in odnašanje kosov kamnine), 
neugodni vremenski vplivi (zmrzal, 
dež,...) in delno zaraščanje so močno 
ogrozili nahajališče, zato je akcija 
fizične zaščite poizkus ohranitve in 
predstavitve te pomembne dediščine.

Postavitev dveh nadstreškov nad 
izpostavljen flišni profil in 
pojasnjevalno tablo je izvedlo 
podjetj e Akustik Plastik Inženering in 
storitve d.o.o. iz II. Bistrice. Načrt je 
izdelal višji konservator Brane 
Zbačnik, d.i.a., akcijo pa je vodila 
odgovorna konservatorka Martina 
Stupar, univ.dipl.ing.geol.

DOBRI GOSPODARJI POLETI 
PRIPRAVLJAJO DRVA ZA 

ZIMO
B a č - S t a r 

ljudski rek pravi: “v 
dobrem se
pripravljaj na 
slabo”.Vsi dobri 
gospodarji mislijo 
naprej. Da jih zima 
ne preseneti, se že 
poleti pripravijo 
nanjo.

Pri Gutmanu na 
Baču 138 smo 
presenetili domače sredi dela. Pripravljali so drva za zimo. To počno ljudje 
tudi drugod po Bistriškem, vendar smo tu naleteli na zanimivo posebnost. 
Gospodarje cepil polena na unikatnem stroju.

Cepilnik, ki ga je doma izdelal sosed, Anton Tomšič z Bača 148, po 
lastni zamisli, lahko kolje čoke, visoke 60 cm. Poganja ga dvokilovatni motor, 
cepilna klina pa je na hidravliko. Zato je njegovo delovanje tudi izredno 
tiho. Vsa pohvala izumitelju.

Stroj ima tudi svoje ime: Pavel 3. Vaščani, ki ta originalni stroj uporabljajo, 
pravijo, da ga ne ustavi nobena grča in da razkolje prav vsak čok.

Tekst in foto: Petar Nikolič
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LJUDJE IN DOGODKI V OBJEKTIVU PETRA NIKOLIČA

DVOJČKA MIŠKA IN MIŠKO
Bač pri Ilirski Bi

strici- Na Zgornji Pivki so 
nekdaj gojili veliko konj. Za 
delo na polju in v gozdu ter 
tudi za razplod. Kraji so bili 
znani po konjereji. Potem 
so, z razmahom mehaniza
cije na vasi postali konji, 
nekoč nezamenljivi kmeto
vi pomočniki, redkost.

V zadnjem času se spet 
vračajo na kmetije. Gospo
darji jih gojijo bolj iz 
ljubezni do konj ter za ježo, 
včasih pa tudi zaradi mesa.

Na Baču je v hlevih 
trenutno preko 40 konj in 
kobil, mnogo jih je rasnih. Med pasme, mu je 15. avgusta povrgla kar 
konjerejci je tudi Lado Šajn z Bača dve žrebeti. Imenovali soju Miška in 
41a, ki mu je ljubezen do konj ostala Miško.
še iz otroštva. (Njegov oče Rude je Takega dogodka v vasi ne pomni- 
svoj čas pasel preko 150 konj.) Lado jo niti starci, zato ni čudno, da se je 
ima v hlevu trenutno pet kobil in pet glas o dveh žrebetih ponesel daleč 
žrebet. naokoli in privabil množico

Mlada kobila Miša, hladnokrvne radovednežev.

Trnovo- Na vrtu 
Logarjevih, v Jurčičevi ulici je 
zrasel rekorden paradižnik 
sorte “volovsko srce”, težak 
kar 1850 gramov. Takega 
korenjaka ne pomnijo niti 
stareši Trnovci. Ponos 
gospodinje lučke je za časopis 
pestovala soseda Tončka, 
nakar je šel na mizo.

VSE ROŽICE SO LEPE
Ilirska Bistrica- pomladi je, v okviru akcije Turistične zveze Slovenije 

“Moja dežela- lepa in gostoljubna”, ilirsko bistriški župan Franc Lipolt 
imenoval posebno komisijo, ki spremlja in ocenjuje urejenost okolja, 
stanovanjskih hiš in ustanov. Prvi krog ocenjevanj je zaključen. Med favorite 
seje uvrstila tudi kmetija na sliki.

Vrbica- Pri Janezu Čekadi v 
Vrbici smo posneli prvi rod samonikle 
breskve. Kako se je pred petimi leti 
zasadila, domači ne vedo. Pač pa je 
letos prvič obrodila. Na njej je za 
kakih 35 kg zdravih,odličnih in 
okusnih breskev.

Ilirska Bistrica- Krompirje letos dobro obrodil. Pobirati letino je bilo 
pravo veselje. Ob sajenju je bilo vreme ravno prav lepo in zemlja pravno 
prav ogreta. Ob pravem času je padal tudi dež, nato je pritisnila vročina, tu in 
tam pa še kakšna nevihta, ki je polja dodobra napojila. Vse skupaj je dalo 
zelo lepo in, v nasprotju s prejšnjim letom, zelo zdravo letino.

Tako se nam je tokrat izneveril rek “Ne-umen kmet ima debel krompir”, 
saj je dobro obrodil vsem kmetom po vrsti.

POMAGAJ SI KOT VEŠ IN ZNAŠ!
Ilirska Bistrica- Avgustovska vročina, ki postaja iz dneva v dan bolj 

neznosna, ne prizanaša nikomur. Ne trpimo le ljudje, tudi živalim je vedno 
bolj vroče.

Enoletni “čistokrvni mešanec” Džekije med vsponom na Kozlek (997m) 
demonstriral pasjo iznajdljivost. Lužo na poti je izkoristil za prijetno ohladitev. 
Njegov prijatelj Aleks mu je pri 33 stopinjah v senci lahko samo zavidal 
pasjo svobodo. Kljub prijaznemu vabilu se mu ni upal pridružiti.

NOVO NA SNEŽNIKU
Koča PD Ilirska Bistrica na vrhu Snežnika, je ponos bistriških planincev. 

Gradili, dograjevali in obnavljali sojo večkrat, vedno s prostovoljnim delom. 
Mnogi še pomnijo, kako so nosili in znosili ves gradbeni material na rokah in 
hrbtih na vrh. Zime so na Snežniku neizprosne in dolge, uničevalna moč 
vremena je sproti izničevala človeške napore pri obnovi zavetišča. Odkar je 
cela hiša odeta v kovinsko obleko in izolacijo, posledice zime niso več tako 
hude.

Pred vhodom v zavetišče na vrhu Snežnika so planinci pričeli širiti plato. 
18. avgusta so si pomagali pri dovozu gradbenega materiala tudi s 
helikopterjem.

Že dalj časa tako obiskovalci, ki jih je predvsem poleti vedno več na 
vrhu, kot tudi lastniki koče, ugotavljajo, da okrog zavetišča ni prostora niti za 
eno mizo na prostem. Ne le, da izletnikov večkrat ni kje postreči, prikrajšani 
so tudi za enkraten počitek v zavetju, z neverjetnim razgledom daleč naokoli., 
Če bo vse tako, kot je načrtovano, bo zavetišče naslednje poletje tako nudilo 
več udobja obiskovalcem Snežnika.
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BISTRIČANI NA OBISKU 
V KOZJANSKEM 

REGIJSKEM PARKU
Na območju občin Ilirska 

Bistrica, Pivka, Postojna, Cerknica, 
Loška dolina, Loški potok, Bloke in 
Logatec potekajo aktivne priprave na 
ustanovitev Regiskega Parka Snežnik. 
Ministrstvo za okolje in prostor 
pripravlja uredbo o ustanovitvi Parka, 
ki bo določila tudi splošne režime dela 
in poslovanja v predvidenih 
varovalnih conah.

V Sloveniji imamo trenutno na 
državnem nivoju ustanovljene tri 
parke, Triglavski narodni park, 
Regiski park Škocijanske jame in 
Kozjanski regijski park, ki so 
organizirani kot javni zavodi. Regijski 
park Snežnik bo četrti, zajel pa bo 
najlepše dele Notranjske.

Javna razprava o 
Regijskem parku Snežnik in 
obveščanje prebivalcev na tem 
območju o novostih, ki jih 
spremembe prinašajo v njihovo 
življenje, bo stekla predvidoma 
v septembru.

Edino v naši občini so prve 
predstavitve in razprave med 
krajani pričele že v aprilu (na Baču 
jih je spodbudil poslanec DZ V. 
Čeligoj) in se nadaljevale v juliju 
v vseh krajevnih skupnostih, ki 
bodo vključene v Park (Knežak, 
Šembije, II. Bistrica, Jasen, 
Vebovo, Kuteževo, Zabiče).

Državni podsekretar 
Ministrstva za okolje in prostor, 
Mladen Berginc, ki pripravlja 
ustanovitev parka, in je tematiko 
razlagal tudi na predstavitvah, je 
“priznal”, da so julijske 
predobravnave v občini Ilirska 
Bistrica bolj namenjene miritvi 
duhov in seznanjanju krajanov z 
koncepcijo in zasnovo parka kot 
pa resna javna obravnava. Edino 
pri nas so se namreč povzdignili 
različni glasovi in padle težke 
besede v nasprotovanje 
ustanavljanju zavarovanega 
območja.

V drugih sedmih občinah na 
Notranjskem (in nekatere bodo s 
skoraj celotno površino v parku) 
prebivalci pozdravljajo idejo o taki 
posebni zaščiti in varovanju 
območja in krajine. V pripravah 
ves čas sodelujejo tudi vodstva 
vseh občin in na skupnih sestankih 
sproti obravnavajo vsak korak 
priprav na ustanovitev Parka, se 
vsklajujejo med seboj in do 
države...

Ilirskobistriški župan Franc 
Lipolt je 15. julija za člane 
Občinskega sveta in predsednike 
krajevnih skupnosti, ki bodo 
vključene v Park, organiziral

ekskurzijo v Kozjanski regijski park. 
Namen ogleda: dobiti čim več 
informacij in odgovorov na vprašanja, 
ki se pojavljajo ob pripravah na 
ustanovitev parka, spoznati izkušnje 
in delovanje obstoječega parka, 
seznaniti se z možnostmi, kijih nudi 
ter z izvajanjem programov, ki se v 
tem okviru izvajajo ter v živo videti, 
kaj lahko park doprinese prebivalcem. 
Gostitelji so bili Uprava Kozjanskega 
regijskega parka in Ministrstvo za 
okolje in prostor.

Bistričani so imeli kaj slišati in 
še več videti. Ne samo obnovljene 
gradove, znamenite stavbe, vaška 
jedra. Ne le urejena okolja in kmetije. 
Ne le programe razvoja posameznih 
vasi in dejavnosti. Videli so območje 
Slovenije, ki je dolgo veljalo za 
nerazvito, ki pa sedaj uspešno razvija 
infrastrukturo, ki nudi svojim 
prebivalcem vedno boljši kos kruha 
doma. Kraje in vasi, ki so bili pred 
leti bogu za hrbtom pa levo, kjer se 
danes število aktivnih prebivalcev ( 
in otrok) povečuje... Videli so tudi, 
kako lahko pametna uprava parka 
pripelje v kraj razvojne programe in 
denar iz Ljubljane in Evrope...

Videli pa so tudi nekaj, kar je nam 
dokaj slabo poznano, kar pa Štajerci 
očitno dobro obvladajo- složnost in 
povezovanje preko občinskih 
konfmov ter sodelovanje.

Ne čudi, daje bila medbistriška 
razprava na delovnem kosilu kar 
živahna in da se je nekaterim ob 
povratku domov zasejala misel, da 
Kozjansko ni več najbolj zaostalo 
področje Slovenije amapak da mu ta 
žalostni naslov lahko prav kmalu 
spodnese kaka druga dolina bolj 
južno, v smeri proti Istri in Kvamerju.

Bogdan Jugovič

Snc/iiili
Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica, 
tel. 0671400-320, fax. 067/41-124 
e-mail: ga-commerce@siol.net 
Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič 
Izdajatelj: "GA Commerce" d.o.o. 
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica 
Glavni in odgovorni urednik: 
Borislav Zejnulovič 
Uredniški odbor: dr. Ivica Smajla, 
Vojko Čeligoj, dr. Maksimilijan 
Modic, Ksenija Montani 
Tehnični urednik:
Raymond Fabijanič
Tisk: "GA Commerce" d.o.o.
Naklada: 1300 izvodov

Na podlagi zakona o DDV sodi časopis 
med proizvode, za katere se obračunava 

DDV po stopnji 8%.
Javno glasilo Sne. nik je vpisano v 

Evidenco javnih glasil, ki jo vodi 
Ministrstvo za kulturo RS pod številko 1679.

KDO BO POMAGAL 
NOGOMETNEMU KLUBU?

Dosežen dogovor med predsednikom kluba in županom.
Ilirska Bistrica- Po prvi izredni volilni skupščini v zgodovini 

Nogometnega kluba Ilirska Bistrica, v juliju , seje novi predsednik kluba in 
edini član uprave, Jožko Berginc, podal tudi na na lov za finančnimi pomočmi 
in sponzorstvi..

Računajoč, da bi klubu lahko priskoči na pomoč tudi župan Občine Ilirska 
Bistrica, Franc Lipolt, gaje prosil za sestanek.

Župan sije, kot že večkrat prej, vzel čas tudi za problematiko nogometa 
ter pazljivo poslušal novega predsednika kluba ter se seznanil s kadrovsko in 
finančno situacijo in problemi v nogometnem klubu. Soglašala sta, daje klub 
resnično potreben pomoči, predvsem finančne. Enotnega mnenja sta bila tudi 
v tem, da občina ne bo pokrivala dosedanje izgube (za nazaj). Župan je 
Bergincu predlagal, naj skliče tiskovno konferenco, na kateri bi se občinska 
športna javnost seznanila z nastalimi problemi v nogometnem klubu.

Župan Franc Lipolt je bil po sestanku jedemat: “Jaz sem svoje povedal. 
Pomagal bom vsakemu športniku pa tudi nogometašem. Na potezi je Jožko 
Berginc.” Petar Nikolič
!■ "■**■■■ ■ — — — — •%
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TOKIS V STEČAJ- 
KAJ SEDAJ?

Menda je poglavitni razlog nezmožnost odplačevanja dolgov Banki 
Koper. Podrobnosti nam sicer ni uspelo izvedeti, razen, da je stečajni 
upravitelj, imenovan s strani stečajnega senata, že nastopil službo.

Podjetje TOKIS d.o.o. je ustanovilo nekaj delavcev iz vodstva 
bivšega TOK-a v stečaju, pred desetimi leti. S soglasjem glavnega upnika 
v stečajnem postopku, Banke Koper, naj bi novo podjetje poskušalo 
ohraniti stare poslovne vezi in trg ter postopoma obnoviti proizvodnjo. 
V več poskusih in kombinacijah ki sojih družbeniki poskušali izpeljati 
s stečajnim upraviteljem in sami, so uspeli obdržati nekaj prodajnih 
programov, prave proizvodnje pa jim ni uspelo obnoviti.

Tudi stečaj TOKa seje vlekel in vlekel. Enkrat vmes naj bi TOKIS 
dobil v odkup (obliko najema?) večji del tovarne, pri čemer je imala 
glavno besedo Banka. Dokler se je dalo zaslužiti z demontažo in 
odprodajo delov proizvodnih obratov ter povratnim uvozom in dodelavo 
nekaterih artiklov, je bilo vse v redu. Podjetje servisiralo obveze do 
banke in prikazovalo celo dobiček.

Kaj sedaj? Obeta se nam nov stečajni postopek, upajmo, da tokrat 
hiter in pregleden. Podjetje je tokrat v celoti v privatni lasti, zaposlenih 
(to je redno zaposlenih) za prgišče, lastninski odnosi jasni.

Lokacija podjetja je lahko zanimiva. To je zemljišče praktično sredi 
mesta. In drugo zemljišče, preko železniške proge, v industrijski coni. 
Ljudje z domišljijo in idejami in tudi občina, ki ima prostorski plan in 
začrtano pot razvoja bi to lahko s pridom izkoristili. Dobra poteza je 
lahko tudi poslovna stavba- edina “ekonomična investicija” na tej 
lokaciji v zadnjih letih “Juge”. Če nič drugega, bi se lahko tam zbrale 
vse državne službe, kar jih je še razkropljenih po Bistrici... Lahko pa, 
da bodo sosedi okrog tovarne še nekaj časa imeli blažen mir. Bomo 
videli... B.J.

J
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_____________ Bazoviška 19, 05/714-20-77_____________
Vabimo Vas k nakupu šolskih potrebščin 

po zelo ugodnih cenah.
Na zalogi imamo veliko vrst barvic, flomastrov, 

zvezkov, map, temper, vodenih barvic, folij za zavijanje, 
ovitkov, etiket in vse ostalo, kar potrebuje vaš šolar. 
Velika izbira šolskih torb po nizkih cenah. 

Ob nakupu šolskih potrebščin dobite darilo.
Super ugodnost:

ob nakupu 10-ih zvezkov dobite enega brezplačno!
Vabimo Vas, da nas obiščete!



PO OBČINI
SHOD V PREGARJAH

Zavetnik Pregarij je sveti Lovrenc, ki goduje sredi 
avgusta. Pregarci so ga, kot se spodobi, obhajali z 

vaškim shodom polne tri dni.

V času shoda se, po običaju , 
zberejo vsi domačini, stari in mladi. 
To je tudi priložnost, da rojstni kraj 
in domačijo obiščejo tudi vsi, ki so se 
po svetu razselili s trebuhom za 
kruhom, vse do Kanade, ZDA, 
Avstralije.... Tudi letos so prišli od 
blizu in daleč, med njimi tudi taki, ki 
so s Pregarij odšli pred 50 ali več leti.

Ob shodu v Brkinih v vsaki hiši 
goste in svojce pričakajo z znano 
značilno Brkinsko slivovko, domačim

pršutom in domačo salamo na 
svečano pogrnjeni mizi. Ne manjka 
tudi drugih dobrot, ki jih pripravijo 
marljive gospodinje. Gostoljubje 
brkincev je široko znano in hišni

gospodar vas zlepa ne spusti z 
“borjača”, dokler do sitega in čez ne 
poskusite vsega, s čimer domačija 
lahko postreže.

Da Pregarci niso od muh so 
pokazali tudi na letošnjem shodu. 
Mlajši so pri 30 stopinjah v senci 
organizirali nogometni turnir za pokal 
ŠD Pregarje, na katerem j e tekmovalo 
karpet moštev. Pokal so osvojili fantje 
iz ŠD Brkini, domačini “Kolarji” so

bili drugi, ekipa Balasty-a pa tretja. 
Ob zaključku je predsednik ŠD 
Pregarje obljubil, da bodo ta turnir še 
ponovili, (letos so ga pripravili prvič) 
ter da bodo do prihodnjič uredili tudi 
nogometno igrišče, da se bo dalo lepše 
brcati žogo.

Srednja in starejša generacija se 
je pomerila v tradicionalnem športu- 
balinanju. Sodelovalo je sedem ekip, 
ki so na vročem soncu zagrizeno 
tolkle po “kuglah”, kasneje, v senci 
pa tudi po črnini.

Zvečer pa se je veselje 
nadaljevalo...

Shod je obiskal, dobrote 
preiskusil in tudi za spomin v 
fotoaparat ujel Petar Nikolič.

Pregarski “Kolarji” zadovoljno pozirajo za spominski posnetek.

POLICIJA SVETUJE:
VARNO V ŠOLO

Prvi september se naglo bliža. To je dan, ko se bodo 
marsikateri starši in otroci srečali s povsem novo 

situacijo in novim načinom življenja.

Balinanje zna biti resna stvar. Ko gre za balinček, pravi vsi ostro gledajo 
merilcu pod palčko.

Fantje se predstavijo:
FEISTRITZ BIKERS BUNCH

V to bo vključena tudi pot v šolo, ki poteka ob in čez glavne ceste, 
zaznamovane in ne zaznamovane prehode za pešce in podobno. Zato 
ob tej priložnosti dajemo nekaj napotkov, tako staršem, kakor tudi 
voznikom v cestnem prometu.

Staršem svetujemo, da v vsakodnevno vzgojo vključijo tudi 
področje varnosti v cestnem prometu. Otroci posnemajo starše in ste 
jim zgled, zato ne dopustite, da si boste nekega dne očitali, ker ste 
prečkali cesto izven zaznamovanega prehoda za pešce. Poučite jih da:

- Praviloma ne smejo hoditi po vozišču in ne postajati na njem. 
Zunaj naselja in v naselju, kjer ni pločnika morajo hoditi ob levem 
robu vozišča v smeri hoje drug za drugim, izjemoma lahko izven naselja 
in v naselju uporabljajo za hojo desno stran vozišča, če je to za njih 
varneje (nepregledni ovinek...).

- Prehodite z otrokom njegovo varno pot do šole in nazaj. V vsakem 
križišču ga poučite kako in kdaj lahko varno prečka, saj otroci še ne 
znajo prenašati znanja iz enega križišča na drugega.

- Preden gre čez vozišče naj pogleda in se prepriča, ali ne prihaja 
kakšno vozilo. Pogleda naj vsaj trikrat (levo in desno in ponovno levo).

Pomemben element pri vzgoji otrok so poleg staršev vsi udeleženci 
v cestnem prometu, zato:

- Vozite z zmerno hitrostjo, da boste pravočasno ustavili tudi pri 
otrokovem nenadnem prečkanju. Posebno pozornost namenite primerni 
hitrosti vožnje v naseljih in pred zaznamovanim prehodom za pešce.

- Če vidite ob prehodu za pešce otroke, vedno ustavite in jih pustite 
mimo.

- Nikoli ne prekinjajte poti skupine otrok ali drugega organiziranega 
sprevoda, ki se premika po vozišču.

- Ne ustavljajte na zaznamovanem prehodu za pešce.
Otroci so naše največje bogastvo, zato ga ne zavrzimo zaradi 

izgubljene minutke, ki se lahko zavleče v celo življenje.
PP Ilirska Bistrica

Glasnost, hitrost, divjanje. Žal to spremlja vse motoriste. Največje 
zgražanje ljudi pa so "bikerji". Ta izraz uporabljamo za custom motorje, v 
večini primerov pa za klube motoristov. Ljudje ponavadi mečejo vse motoriste 
v en koš - barabe. Takšne "barabe" imamo tudi v Ilirski Bistrici, smo namreč 
člani kluba FEISTRITZ, "žal" navadni ljudje. Naš klub obstaja že tri leta, z 
začetkom leta tudi uradno. Kot večina klubov smo člani Zveze moto klubov 
Slovenije, tako smo v nenehnem stiku z ostalimi klubi. Redno se udeležujemo 
srečanj, tudi izven meja Slovenije, stiki oziroma obiski med klubi se vzdržujejo 
tudi v zimskem času. Zavzemamo se za dvig vozniške kulture na slovenskem, 
v tem primeru med motoristi in ostalimi udeleženci v prometu. Menimo, da 
vozniki premalo upoštevajo motoriste na cesti, kar pa se izboljšuje.

"Bikerje" si boste lahko ogledali na srečanju motoristov v Vrbici pri II. 
Bistrici, ki bo L, 2. in 3. septembra 2000. Seveda ste vabljeni vsi ampak 
pozor; s prisotnostjo na srečanju lahko spremenite mnenje o motoristih.

Pipi, Imi, Ugo, Matko, Fottza in Mica

V J
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TRGOVINA

<^a
Sabina Murko s p. 

Bazoviška 32, 6250 II. Bistrica 
tel.: 067/400-610

Spoštovane stranke!
Za vaše šolarje vam nudimo:
* šolske usnjene copate
* trenirke
* majice, hlače
* kolesarke
* telovadne drese
VSE PO UGODNIH CENAH!

VABLJENI!

Digitalna satelitska TV 
pri vas doma

preko 200 TV postaj 
in 100 RA, 

poleg tega pa tudi 
ureditev

zemeljskih anten 
LJ, POP TV,

A KANAL, HTV.

ROBERT PODOBNIK s p. 
tel.: 05/714-21-03 
GSM: 041/623-433

6250 Ilirska Bistrica, Vilharjeva 2 
tel.: 05/714-23-72, fax: 05/714-12-07

5%
POPUST
Pri nakupu blaga in blaga 

v akcijski prodaji ponujamo 
upokojencem z izkaznico 

5% popust.

TEM
TIM MIT d.o.o.

-TRGOVINA, PROIZVODNJA, ZASTOPSTVO 
-PREVOZI, SPECIALNI PREVOZI 
-EKOLOGIJA 
-PRAZNJENJE GREZNIC
- ODVOZ ODPADNIH OLJ IN KEMIKALIJ
- ČIŠČENJE IN PREBIJANJE KANALIZACIJ

BAR
GABRJE 3, 6250 ILIRSKA BISTRICA 

TEL./FAX: 067/81-838,41-091 
GSM: 041/740-583

em

trgovina in zastopstva d.o.o.
6250 Ilirska Bistrica, Zarečje 12a, Slovenija 

Tel.: +386 67 41 -91 3, Tel./Fax.: +386 67 41 -927 
www.plastochem.com / e-mail: plastochem@siol.net

g
OS

6

ILIRSKA BISTRICA 
Prešernova ~7

sp Plama-pur

BflLfiSTV d.o.o.
Diskont
Vilharjeva 24« Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/710-10-00 
Fax: 05/710-00-01

S SVOJIMI POSLOVNIMI ENOTAMI:
PRODAJNI CENTER TRNOVO

tel. 05/710-10-00, ODPRT 8-21, NEDELJE 8-12 
MARKET POD VRTI

tel. 05/710-06-61, ODPRT 7-20, OB NEDELJAH ZAPRTO 
AGR0TRG0VINA KOSEZE

tel. 067/444-310, ODPRTA 8-12 IN 15-19,
OB SOBOTAH 8-13, OB NEDELJAH ZAPRTO

NASMEH IN PRIJA2EN POGLED, 
ŠIROKA UBIRA PREHRAMBENIH 

IZDELKOV IN PIJAČ ZA VROČE DNI, 
VSE TO SE V BALASTV-U DOBI!

ŽE NA ZALOGI: KOZARCI IN POKROVČKI ZA VLAGANJE Z 
NAVOJEM TER VSE DRUGE POTREBŠČINE ZA PRIPRAVO OZIMNICE!

PRIČAKUJEMO VAS Z UGODNIMI CENAMI 
IN SE VAM ZAHVALJUJEMO ZA NAKUP IN ZVESTOBO!

PRI GOTOVINSKEM NAKUPU NAD 2.000 SIT IMAJO ČLANI 
DRUŠTVA UPOKOJENCEV 5% POPUSTA!

OBIŠČETE NAS LAHKO VSAK DAN 
OD 8. DO 21. URE,

OB NEDELJAH OD 8. DO 12. URE.

h
p e t /? o L

TRANSPORT
CESTNI PREVOZI:
* NAFTNIH DERIVATOV
* TEKOČIH KEMIKALIJ
* PRAŠKASTIH MATERIALOV

■VZDRŽEVANJE 
GOSPODARSKIH VOZIL 

-PRALNICA TOVORNIH VOZIL 
■TEHNIČNI PREGLEDI VOZIL

RENAULT

AVTOHIŠA
Smrdelj Valter S.P.
6250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 44 

Tel.: 067/41-175, 400-760, Fax: 067/400-761

AKCIJA Sočo Čase 
ODKUP VAŠEGA VOZILA 

NAD 10 LET ZA 
200.000 SIT!

SAMO OD 1. DO 30. SEPTEMBRA! 

AKCIJA
MEGANE CONCORDE 

s popustom in dodatno opremo!

OPTIKA
Gregor Primc
Gregorčičeva 9, Ilirska Bistrica 
Tel.: 067/400-510

Sprejemamo 
naročila za 

okulistične preglede 
na tel. 067/400-510
NUDIMO VAM TUDI: 

‘KOREKCIJSKA OČALA 
‘SONČNA OČALA 
‘URE IN ZLATNINO

AVTOMEHANIKA
Branislav Jovanovski s.p. 
Koseze 5E, ILIRSKA BISTRICA 
tel 067/714-58-55, 041/422-007

NUDIMO VAM: 
JURID-BENDIX 

zavorne obloge, 
ploščice, diski, 

BOSAL izpušni lonci,
A RAL motorna olja, 

ter vsi ostali avto deli

ODPRTO 
8-12 in 13-17 

ob sobotah 8-12



PO OBČINI
HODNIKOV MLIN IN ŽAGA

Tehnična spomenika, ki ju namerava Turistično 
društvo Ilirska Bistrica prenoviti

Turistično društvo Ilirska Bistrica si že dalj časa prizadeva, da bi se v 
Ilirski Bistrici uredilo Hodnikovo žago in mlin, ker sta ta dva objekta in vsa 
mehanizacija v njiju sorazmerno dobro ohranjena in bi jih bilo možno zopet 
obnoviti. Z obnovo obeh spomenikov bi Ilirsko Bistrico obogatili za dediščino 
nečesa, kar je stoletja dajalo Bistrici prepoznavnost pa tudi ekonomsko 
samostojnost.

Bistrica , kraj ob vodi, je bil znan po mlinih in pilah in ti dve dejavnosti 
sta dajali kruh mnogim bistriškim družinam.

Še po drugi svetovni vojni sta tako mlin kot pila opravljala svojo funkcijo, 
kasneje pa seje z industrializacijo in zanemaijanjem kmetijstva zmanjševalo 
povpraševanje po tovrstnih storitvah in tako je mlinarstvo in žagarstvo počasi 
izginjalo.

Ker gre za pomemben del bistriške zgodovine je prav, da se del tega kar 
je svoj čas dajalo mestu svojevrsten utrip ohrani, da bodo naši otroci in njihovi 
potomci seznanjeni s tozadevno preteklostjo kraja.

Obnova je v strokovnem in finančnem pogledu zelo zahteven projekt in 
članice ter člani Turističnega društva iščejo sponzorje in simpatizerje, ki jim 
ni mar, da se preteklost pozabi, da pomagajo s finančnimi in drugimi 
materialnimi sredstvi pri prenovi. Strokovni del prenove bo potekal pod 
nadzorom strokovnjakov Zavoda za varstvo naravne in kulturne dediščine 
Nova Gorica. Ilirska Bistrica bo z urejenostjo tih dveh tehničnih spomenikov, 
ureditvijo manjšega tehničnega muzeja s področja mlinarstva in žagarstva in 
primerno predstavitvijo Guranjega kraja pridobila primeren segment v 
mozaiku tursitične ponudbe. Vsi zainteresirani, ki so pripravljeni sodelovati 
in pomagati prisrčno vabljeni k sodelovanju. Vojka Lenarčič

Kozjereja- iz malega raste veliko:
NOV HLEV, BOLJŠA KVALITETA

Na obisku pri Skrabovih v Trnovem.
Kozjereja, si že leta utira pot tudi 

na področju ilirsko bistriške občine. 
Vilko Škrab je eden izmed prvih, če 
ne tudi prvi, ki seje pred petnajstimi 
leti uredil provizorični hlev in si nato 
nabavil prve koze.

Koze, predvsem pa njihovi 
mlečni proizvodi, so postali med 
Slovenci in tudi tujci vedno bolj iskan 
proizvod na tržišču. Zato sta morala 
Vilko Škrab in njegova žena Mateja, 
katerima so koze edini vir zaslužka, 
povečati čredo in s tem tudi prostor 
za svoje ljubljenke. In kaj sta 
povedala o tej svoji novi pridobitvi?

Kako se je začelo s kozjerejo?
V začetku ni bilo nič resnega. No, 

kasneje, ko sem ostal brez dela (delal 
sem v Tok-u), sva se morala z ženo 
nečesa domisliti. Odločila sva se za 
kozjerejo in uspelo nam je. Zgradili 
smo hlev in z njim povečali število 
koz.

Pred kratkim ste v hlevu nekaj 
spremenili?

Tako je. Uredili smo komplet 
bivalni prostor za koze. Namesto 
starega smo naredili nove bokse. V 
vsakem boksu smo namestili par koz, 
seveda tiste, ki se med seboj razumejo 
in se ne tepejo. Povečali smo 
uporabno površino, poleg tega pa 
lahko sedaj bokse premikamo in nam 
je s tem omogočeno vsakodnevno, 
podrobno čiščenje. Vse to pa 
pozitivno vpliva na kakovost mleka, 
ki pri nas dosega 10.000 bakterij po 
litru, kar se šteje kot ekstra 
kvaliteta.Da smo vse to uredili, smo 
morali vložiti kar veliko denarja.

Po čem je pri nas največje 
povpraševanje?

Vse kar proizvedemo, plasiramo 
na tržišče. No, če bi delali vrstni red, 
bi bilo na prvem mestu sveže mleko, 
nato kislo mleko, skuta, za katero je 
treba čakati na vrsto, pa tudi kozji sir, 
ki ga ne moremo narediti toliko, 
kolikor bi ga lahko prodali. Pri kozjem 
siru j e značilnost tudi ta, da zori zelo 

počasi.
Ali mislite 

število koz po
večati?

Za sedaj , 
predvsem zaradi 
ohranjanja 
kvalitete 
p r o i z v o - 
dov,ostajam pri 
številu koz, ki ga 
imam že nakaj 
let.

Tekst in slika: 
Petar Nikolič

Zbor šoferjev in avtomehanikov v TIB Petrol Transportu. Tu smo se pripravili 
in krenili na parado.

OB 13. JULIJU - DNEVU 
ŠOFERJEV IN AVTOMEHANIKOV

Na 10 ZŠAM Ilirska Bistrica 
dogovorili, da tudi mi dostojno obele
žimo 13. julij - dan šoferjev in avto
mehanikov.

Lotili smo se dela in v nedeljo, 
16. julija 2000 organizirali parado 
motornih vozil po mestu Ilirska Bi
strica, do vasi Gornja Bitnja. V paradi 
so sodelovala vozila prve pomoči, po
licije, avtobus, gasilsko vozilo, džipi, 
star motor, tovorna vozila ter vlačilci.

V Gornji Bitnji, pri gostilni “Pod 
gradom”, j e vse zbrane članice in čla
ne ZŠAM Ilirska Bistrica in njihove 
družinske člane nagovoril predsednik 
ZŠAM Ilirska Bistrica Bernard 
Oblak. Predstavnica Rdečega križa 
ga. Čeligoj je pripravila predstavitev 
oživljanja ponesrečencev pri promet
nih nesrečah.

Za zabavo je poskrbel ansambel 
TIB, ki nas je zabaval do večernih ur.

Lep pozdrav in srečno vožnjo!
Zapisala: Gordana Grubič

Nesreče se dogajajo, kljub skrbi za 
varnost in kljub stalni pazljivosti med 
vožnjo. Zato šoferji stalno 
obnavljamo znanje prve pomoči, 
reševanja in oživljanja ponesre
čencev. Če že pride do nesreče, 
moramo znati hitro in učinkovito 
priskočiti na pomoč.

In še spominski posnetek z letošnjega srečanja pri Dunji, na vrtu gostišča 
“Pod gradom ”. Vidimo se spet naslednje leto!

FRIZERSKI SALON
Dolnji Zemon 81,6250 II. Bistrico

Nudimo Vam:
* NOVA MODNA STRIŽENJA
* NOVE TEHNIKE BARVANJA
* KARTICA ZAUPANJA

10 obiskov,
enajstič striženje brezplačno

Naročila sprejemamo 
na tel. številki 067/42-095

I
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SKOKI BREZ SODNIKA 
IN POKALA

V senčici, na bregu se je prav prijetno vgnezdilo več šopkov ogledalcev in 
občudovalcev.

Famlje, Vremska dolina- 
Na mostu preko reke Reke pod 
Famljami, na začetku soteske, 
ki, jo je voda izdolbla na poti 
v Škocijanske jame, se sredi 
avgusta že več let zberejo 
pogumneži na prireditvi 
“Vremski skoki”. Letos so se
zbrali že šestič, da bi si izmerili 
pogum in izpilili slog na 11 
metrov visokem odrivu , sredi 
mostu nad Reko. Med njimi so 
bili tudi stari znanci in 
prijatelji, kot so Vrhničani, pa 
Pino Avber iz Trsta, Ivan Kovač iz 
Lokev, Sergej Manfreda iz Mosta na 
Soči, Aleš Balantič iz Gragarja, pa 
tudi Jožica Cvelibar iz Dolenjske. 
Tekmovanje je bilo neuradno, pokala 
letos niso podelili. Organizatorji letos 
niso prireditve reklamirali kot prej šnja 
leta. Uprava Regijskega parka 
Škocijanske jame, v katerega vplivno 
območje spada tudi most, namreč ni 
preveč naklonjena tovrstni množični 
prireditvi in je imela tako okolje
varstvene kot konceptualne 
pomisleke v zvezi z njo.

Besedilo in slike: Petar Nikolič

Spominski posnetek hrabrih 
skakalcev.

Hoooop- poletim kot ptica...

PRI SOSEDIH V KLANI SVEČANO:

POČASTILI SO 
AKADEMIKA 

DR. PETRA STRČIČA
Marij i vo 

klansko 
zgodovinsko 
društvo,
Društvo za 
povj esnicu 
Klane, že vrsto 
let neumorno 
raziskuje in 
zbira gradivo iz 
domače 
preteklosti, 
posebnosti kraja 
in ljudi,
značilnih za 
Klano in njeno 
okolico. V
sedmih letih delovanja so, zahvaljujoč 
vključitvi svoje dejavnosti tudi v okvir 
znanstvenega dela Katedre 
Čakavskega sabora, pritegnili v 
raziskovalne projekte nad dvajset 
doktorjev znanosti in magistrov ter 
celo štiri člane hrvaške akademije 
znanosti in umetnosti. To in velika 
podpora klanske občine, pa tudi 
številnih kulturnih institucij s 
področja županije in regionalnih 
kulturnih ustanov, je društvu 
omogočilo izdajo številnih 
predstavljenih raziskovalnih tem v 
petih društvenih zbornikih.

Zaslug za bogato kulturno in 
znanstveno dejavnost gre pripisati 
društvu tudi na drugih področjih: 
vzpodbujanje arheoloških raziskav, 
obnavljanje nekaterih delov starega 
gradu nad Klano, nedavno celo 
rekonstrukcijo starega srednjeveškega 
“kažuna” nad Dletom, predvsem pa 
so širši hrvaški prostor opozorili na 
velik pomen svojega rojaka, dr.
Matka Laginje, kije bil edini hrvaški 
ban s področja Istre.

PREDSTAVLJAMO VAM

MITJA HAIR TEAM
V.TPC Mikoza že od 22. 5. 

letos deluje novo odprti frizerski 
salon “Mitja Hart Team.

V sodobno opremljenem 
salonu pod vodstvom g. Mitje 
Tavčarja, s frizerkama Suzano in 
Sanjo vam ob ugodnih cenah 
nudijo nove in modeme tehnike 
striženja in barvanja, svetovanje 
glede pričesk in dmgo. Bolnike in 
onemogle pa pridejo frizirat tudi 
na dom.

Vse bralce prisrčno vabijo, 
da si 17. septembra v TPC 
Mikoza ogledate njihovo modno 
revijo pričesk!

Akademik dr. Peter Strčič) levo) na 
eni od prireditev, posvečenih dr. 
Matku Laginji v Klanu

Od vseh naštetih društvenih 
dejavnosti je bil klanskim 
kulturnikom ves čas v veliko podporo 
zagrebški zgodovinar prof. dr. Peter 
Strčič, univerzitetni profesor ter 
odličen poznavalec in občudovalec dr. 
Matka Laginje. Nedavno je hrvaška 
akademija znanosti in umetnosti dr. 
Petra Strčiča za njegovo obsežno 
znanstveno delo imenovala za 
stalnega člana te najimenitnejše 
znanstvene ustanove na Hrvaškem.

Zadnjo julijsko nedeljo so klanski 
kulturniki in člani zgodovinskega 
društva iz Klane s predsednikom prof. 
Ivanom Šnajdarjem in klanskim 
županom g. Antonom Stančičem 
povabili medse akademika dr. Petra 
Strčiča in mu v prij etnem tovariškem 
srečanju čestitali k pridobljenemu 
visokemu znanstvenemu nazivu. 
Srečanja se je udeležila tudi 
delegacija Društva za krajevno 
zgodovino in kulturo iz Ilirske 
Bistrice in akademiku Strčiču čestitala 
tudi v imenu bistriškega članstva.

Dr. Peter Strčič je znan 
Bistričanom, saj je bil pred letom dni 
s skupino klanskih kulturnikov gost 
v našem mestu. Bistričani pa smo 
lahko občudovali zavzeto in uspešno 
raziskovalno delo vrlih Klancev. Ta 
čas seje akademik Peter Strčič zavzel, 
da bi italijanske oblasti vrnile iz 
Vidma nekaj preostalih zvonov, ki so 
bili pred šestdesetimi leti odvzeti s 
področja Istre in Slovenskega 
Primorja. Med njimi sta tudi zvona iz 
cerkve sv. Križa v Vrbovem in sv. 
Janeza Krstnika iz Slavij pri 
Postojni. Držimo pesti, da bi 
akademik Strčič uspel, česar sami 
nismo zmogli. Za akademski naziv 
pa dr. Petru Strčiču čestita tudi 
uredništvo Snežnika.

Slika in tekst: Vojko Čeligoj



PO OBČINI
Poroko spremlja več običajev, med katerimi je zagotovo 

najbolj v navadi tisti, s katerim se dekle in fant poslovita od 
svoje druščine:

FANTJE GREDO PO KOLAČ
Na bistriškem pomeni to, da gredo fantje k dekletu, ki se ženi 

po kolač, fant, ki se ženi pa mora takrat plačati za pijačo.

PREJELI SMO
Ali se je star običaj izrodil?

PO DEKLE
Zadnji kolač v Vrbovem ni bil več prijeten običaj.

G. Anton Žnideršič je v svojih 
zapisih takole opisal “hojopo kolač”:

Ko zvedo fantje od nevestinih 
staršev, da smejo priti po kolač, se 
sestanejo, da se dogovore kdaj in kako 
bodo šli po kolač. Zlasti je važno 
vprašanje v kateri gostilni bodo kolač 
rezali in podarjeni denar zapili. Med 
fanti so namreč pristaši raznih 
gostilničarjev, ki delajo na tem, da bi 
se veselica dogajala prav v njihovi 
gostilni. Vendar se dogovor doseže 
vedno soglasno in mirno. Na tem 
sestanku določijo fantje govornika, ki 
bo pozdravil novoporočenca, jima 
voščil srečen zakon , podaril dar 
fantov in prevzel od neveste kolač. Za 
sprejem denatja, ki ga običajno podari 
ženin je navada, da ga prevzame 
vedno najstarejši vaški fant. Čeprav 
je včasih ta fant že zelo star, se tega 
pohoda vedno udeleži in opravi svojo 
dolžnost.

Ko nastopi večer odhoda po kolač 
se ob mraku zberejo fantje, ki imajo s 
seboj harmonikarja, če pa pričakujejo 
“ večji dar” pa tudi godca z goslimi 
in basom. Na zbirališču si uglasijo 
grla in preskusijo pesmi, ki jih 
nameravajo zapeti, potem pa v 
sprevodu krenejo proti nevestini hiši. 
Včasih naredijo fantje pohod še bolj 
slovesen s tem, da nosijo razsvetljene 
bakle in transparent na katerem piše 
“živela mladoporočenca”. Ko se po 
vasi zasliši glasba in petje se zberejo 
tudi ostali

vaščani, ki hitijo gledat kako se 
bosta obnašala ženin in nevesta, kaj 
bodo govorili, kakšen bo kolač, kje 
ga bodo rezali in seveda koliko bo 
daroval ženin. / Ni kaj, radovednosti 
ni nikoli manjkalo in ogovaljanja tudi 
ne/.

Pred nevestino hišo najprej 
zagodejo godci, nato pa zapojejo 
fantje. Pred hišo domači hitro 
prinesejo mizo na katero znosijo 
prigrizek, pecivo in pijačo. Ženin in 
nevesta se postavita pred mizo za 
njima pa stoje svatje. Ko fantje 
odpojejo dogovorjeno pesem stopi 
naprej fant, ki je določen za govor, 
Pove kar so se dogovorili in se od 
njiju, ki zapuščata samski stan 
Poslovi. Po končanem govoru 
vskliknejo fantje “živjo ženin in 
nevesta”. Ko se vsklikanje poneha se 
ženin zahvali za lepo prireditev in za

čestitke ter se poslovi od fantovskega 
stanu, nevesta pa hiti nalivati vino in 
drugo pijačo. Ko končajo fantje piti, 
prinesejo iz hiše kolač, kije tem večji 
in lepši bolj ko je hiša imovita.

Kolač je iz fine pšenične moke 
zamesen šarkelj, ki je po vrhu 
potresen s sladkorjem in okrašen s 
cvetjem in okrasnimi svilenimi 
trakovi. Nevesta poda fantu, kije imel 
govor kolač, ženin pa stisne 
najstarejšemu fantu v roko denarni 
dar. Fantje se nato drug za drugim 
poslovijo od novoporočencev in 
prepevajoč krenejo v gostilno kjer 
kolač nato razrežejo, pri čemer pazijo, 
da je koščkov toliko kolikor je 
številna druščina. Takoj preštejejo 
denar in ugotovijo, če je ženin stiskač 
ali, če je radodaren.

Le redko pa se zgodi, da fantov 
ne povabijo po kolač. To povzroči 
veliko sramoto za novoporočence. 
Fantje to sramoto oznanijo tako, da 
navežejo prazne konzervne škatle ,

stare lonce in pokrovke in po njih 
nabijajo. Tako ropotanje lahko traja 
celo noč, sramota pa ostane. Le redko 
kdo si to sramoto dovoli.Fantje ne 
zamerijo, če je dar skromen, veseli so 
lepega sprejema in prisrčnosti, 
užaljeni so pa , če kdo pozabi na 
običaj.

Tako je bilo včasih in ta običaj se 
je več ali manj ohranil še

danes - posebno na vasi, kjer se 
vsi med seboj poznajo. V mestu j e to 
malo drugače, običajno se zberejo 
fantje iz soseščine in bližnje okolice. 
Če dekliščine in fantovščine ni, fantje 
navežejo prazne škatle za avto s 
katerim se mladoporočenca peljeta k 
poroki.

To je običaj, ki je lep in ohranja 
domačnost svečanosti trenutka, ko 
zaljubljen par začenja skupno pot.

Običaj kot je ta je lahko zametek 
turističnega dogodka, ki lahko obogati 
turistično ponudbo tega kraja. 
Turistično društvo Ilirska Bistrica, je 
v počastitev stoletnice prvega 
znanega zapisa o ustanovitvi Društva 
za olepšanje Bistrice, Trnova in 
okolice tak dogodek uprizorila na 
odru in istočasno postavilo tudi 
vsebinsko povezano razstavo z 
naslovom “ Iz bale moje none “ na 
kateri so bili razstavljeni eksponati, 
ki so bili nevestina dota ob poroki.

Turistično društvo Ilirska Bistrica

V privlačnosti in razvadah 
modernega časa marsikaj izgublja 
svoj prvotni pomen. Tako se je 
zgodilo tudi v času priprav na najino 
poroko. “Kolač” je star ljudski običaj, 
ki ga morajo fantje spoštovati. Tako 
sem se tudi sam v dogovom s svojim 
dekletom odpravil teden dni pred 
poroko v Vrbovo, da bi se z Vrbov
škimi fanti dogovoril o kolaču. S seboj 
sem pripeljal tudi nekaj podgorskih 
mož. Predstavnik Vrbovških fantov je 
od mene zahteval 50.000,00 sit ter 
svojo zahtevo o višini kolača 
utemeljil, da gre del denarja 
za nevestino darilo, drugi del 
pa za potrebe mladine. Bil 
sem pripravljen plačati 
dekle, a sem se o višini 
kolača želel dogovoriti, ker 
pa je predstavnik vrbovskih 
fantov vztrajal pri svojem, 
smo se tisti večer razšli brez 
dogovora. Moram priznati, 
da je takšen odnos pri meni 
in pri mojih sovaščanih 
vzbudil čudne pomisleke in 
prepričani smo bili, da se 
bodo vrbovski fantje na 
kakršenkoli način znašali 
nad moje dekle. In resje bilo 
tako. Kaj so si mislili, ko so 
v noči pred poroko nadlegovali 
nevesto in jo s tem nizkotnim 
početjem globoko razočarali in priza
deli. Tako so oskrunili najlepši dan 
dekleta, ki si takšnega početja od 
svojih sovaščanov veijetno ne zasluži.

Ko smo v soboto z ohcetarji prišli po 
dekle, so nas na dvorišču pričakali 
tudi zelo mladi predstavniki vrbov
skih fantov z namenom, da bi nada
ljevali z nadlegovanjem. Pristopil sem 
k njim, jim izročil pismo z denarjem 
in tako poravnal svoje obveznosti. 
Očitno je bil le denar tisto, kar je 
zanimalo vrbovske fante. Njihove 
obljube o darilu, ... pa so ostale le 
besede. Mogoče bi bilo pametno, da 
bi se vrbovski fantje zresnili in se iz 
starih ljudskih običajev česa naučili. 
Ta neljubi dogodek nas je spremljal

ves poročni dan, šele v Podgorju so 
se najine oči zaiskrile ob pogledu na 
množico, ki je z veseljem pričakala 
in sprejela vrbovsko dekle.

Koseze 32c, 6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 067/400-281, 067/400-280, fax: 067/400-285

Bojan in Anica Andrejašič

PREJELI SMO
KAJ SE DOGAJA ZILIRSKO- 

BISTRIŠKO MLADINO
Vsi se sprašujemo kaj se dogaja z nami? Ilirska Bistrica je zaskrbljena 

kaj bo z “našo mladino?!”
Pa pojdimo od začetka. Vsi bi radi nekaj naredili, da bi II. Bistrica sploh 

imela prihodnost kot mesto in občina. Na žalost pa nam nič kaj lepo ne kaže. 
Vse se zapira, vse propada in z mestom tone tudi mladina. Zakaj?

A ste kdaj sploh pomislili, da vsi otroci in najstniki, ki iščejo tolažbo v 
alkoholu in ki se zatekajo k drogi, da vsi samo hočejo opozoriti na to, da so še 
tukaj?

Zakaj jim nihče ne ponudi roke in jim pomaga? Njim in mestu. Mogoče 
je to samo klic na pomoč in želja po upanju in možnosti, da bi uspeli tudi v 
domačem kraju?

Mladina je prepuščena sama sebi, vsi občani se trudijo, da bi jim pomagali, 
pa jim ne uspeva. Starši bi radi spet svoje otroke takšne, kot so bili včasih. In 
to je želja vseh nas. Samo kaj, ko mladi včasih potrebujejo kaj več, kot pa le 
želje.

Lepo bi bilo, da bi vsi imeli skrbne starše in topel, ljubeč dom h kateremu 
bi se lahko z ljubeznijo zatekali vedno, ko bi potrebovali zaščito. Ampak vsi- 
nimajo te sreče. Ne pravim, da so starši krivi za vse, so pa delno odgovorni. 
Otroci potrebujejo ljubezen in nekoga, ki jim bo prisluhnil.

Treba seje potruditi in razbiti ta visok zid, ki gaje Ilirskobistriška mladina 
zgradila okoli sebe. “Kako to storiti?” je ključno vprašanje, za katerega 
moramo vsak sam poiskati odgovor.

Nasvet: iščite s srcem. Ajša

:r
1

Ženin Bojan Andrejašič “kupuje” nevesto 
Anico Ličan.



PO OBČINI
^ \ Pametna uporaba strelišča:

^ EN DAN BALKANSKE VOJNE
Na poligonu pri Baču so snemali koprodukcijski film Nikogaršnja zemlja, že od 

12. julija pa do konca avgusta- predvidenih je 36 snemalnih dni.To je vojna drama iz 
Bosanske vojne, dogaja se leta 93, na nikogaršnji zemlji, med dvema bojnima linijama.

Tekst: Bogdan Jugovič, slike: Petar Nikolič

NA BAČU

Nameščanje igralcev v prizoru. Ranjenca se ni dobro videlo- odkrijte mu 
vendar rano!
V ozadju vidite sceno - bojni rov na nikogaršnji zemlji, v katerem se dogaja 
glavni del ftlma. (Scena nastane s pazljivim načrtovanjem, izbiro, popisom 
in nabavo rekvizitov, razmeščanjem le teh po načrtu in skici... In ta je še 
posebej zahtevna, saj je mora biti videti kot smetišče v kakšnem jarku.)

Prizor iz kadra: glavni igralec ždi v rovu, naveličan vsega. (Naslednji prizor 
je, ko pridejo do rova Unproforjevci in reporterji- nadobudna reporterka 
utrujenemu borcu potisne pred nos mikrofon, on pa jo nekam pošlje... Dokler 
sva bila s Perotom tam, so prizor vadili večkrat InDjuro je Katrin neumorno 
nekam pošiljal...

Nameščanje kamere- snemalec preverja pogled skozi objektiv, asistenti 
popravljajo naklon in kot- to je odpuščajo in zatiskajo vijake in matice na 
stojalu in podnožju kamere.

Nedaleč stran stoji še ena vojna scena- zgorjenapalisada in zažgan tovornjak. 
Potem so tu še različni rovi in okopi, zemljanke,poveljniška mesta, bunkerji 
in podobno. Vse to so v rekordnem času izkopali, opremili in pripravili 
“scenski mojstri” Zgornje Pivke pod vodstvom scenarista Duška Milavca.

M ‘ .
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Režiser ponovno razlaga potek kadra, ki ga bodo posneli. Snemalni ekipi že 
rahlo popuščajo moči in elan.

Sožitje v počitku-pripadniki štirih vojsk, seveda igralci in statisti, čakajo, da 
jih pokličejo k snemanju. Pa vendar- za vse vojske sveta bi bilo prav, da 
počno samo to in tako, kot tile vojščaki na sliki.

Tega statista prav gotovo ne boste prepoznali Maskiran je namreč v belo in 
zastavo ima plavo. Posodila ga je Slovenska Vojska, ki je omogočila tudi 
snemanje na poligonu na Baču. To je slovenski bojni večnamenski lahki 
oklepnik Valuk. Od zunaj je videti kar nevaren in sposoben, tudi brez orožju 
v stolpiču. Od znotraj je še mnogo bolj zanimiv, pa tudi kvalitetno izdelan in 
opremljen, celo tapeciran. Škoda, da ga ni v prosti prodaji-pometel bi z vso 
zalego “terencev” ter “močnih in varnih avtomobilov”na trgu.



PO OBČINI
Nek petek na začetku avgusta je 

rekel Pero: “ Pojdiva na Bač pogledat, 
kako delajo film.”

Koprodukcijski film, največji do 
sedaj, ki se snema v Sloveniji, pa še 
pred nosom. In sva šla.

Že v Knežaku imajo nove 
smerokaze: “FILM”. Prišla sva na 
vojaški poligon in v vrtači našla 
filmarski tabor- šotore, prikolice 
avtomobile. “Midva sva od časopisa 
in bi rada....” -naprej ni bilo treba dosti 
govoriti. Pokazala sva le še časopis, 
ki sva ga imela s seboj. Takoj so naju 
opremili z opozorili, kaj se sme in kaj 
ne, po radio zvezi vprašali, če ne bova 
v preveliko napoto in naložili v kombi 
ter odpeljali na prizorišče. 
Organizacija, varovanje, logistika, 
ekspeditivnost- čista petica.

Film Nikogaršnja zemlja je 
koprodukcija, ki združuje pet 
evropskih držav- Francijo, Belgijo, 
Italijo, Veliko Britanijo in Slovenijo. 
Slovenski del filmske ekipe 
sestavljajo imena kot Dunja Klemenc, 
koproducentka in izvršna 
producentka, Igor Pediček, 
koproducent in direktor filma, Boštjan 
Vrhovec, asistent režije, Duško 
Milavec, scenograf, Zvonka Makuc, 
kostumografka, Tina Šubic Dodočič 
in Mirjam Kavčič, maskerki..Glavni 
producent je Čedomir Kolar, ki deluje 
v Franciji, režiser in scenarist Daniš 
Tanovič živi v Belgiji. To so ljudje, 
ki jih na filmu ne boste videli. Prav 
tako kot ne bo videti delavcev, ki so 
pripravljali sceno, mojstrov za 
elektriko, luč rekvizite, efekte in 
mnoge druge stvari, brez katerih filma 
ni.

Na Baču se snema zato, ker j e “ta 
glavni” za iskanje lokacij poznal te 
kraje že od prej in ker se je dalo 
zmeniti z vojsko za poligon. V 
Sloveniji namreč ni več mnogo 
krajev, ki bi spominjali na bosanske 
planine in brezpotja. In še nobene hiše 
ni smelo biti v vidnem polju.

Veliko pomočnikov so filmarji 
našli kar v okoliških vaseh. Domačini 
so sceno pripravili izredno hitro in 
seveda z velikim znanjem in 
veseljem. Kako tudi ne- kamen pod

Odmor- nekaj se je zataknilo. Je kdo 
Žejen? Bi kdo vodo ali kavo?

Unproforjevec vpatrolL.. Strumnega 
Soldata je Pero izvlekel iz prizora in 
strokovno namestil za ta spominski 
posnetek, potem pa sta oba tekla pred 
razhudenim pomočnikom režiserja, 
vsak na svojo stran.

naju s Perom) ven iz kadra, ven iz 
scene, stran od kamere...

(Pero je pravi talent, ko je treba 
koga spraviti pred fotoaparat. Žrtev 
zagrabi in mrcvari kot buldog, dokler 
ne dobi posnetka, ki si gaje zamislil. 
Po dolgem in počez so ga podili stran, 
on pa se je kar vračal in neusmiljeno 
slikal.)

In potem so pričeli z vajo. Jaz. 
sem bil že ves premočen, ko sem jih 
samo gledal, kako se trudijo in se jim 
umikal, oni pa so se šele pripravili na 
poskusni posnetek! Vam rečem, 
filmanje je lepo, ampak za živce ni 
hec.

Ko bo film narejen, si ga bo 
vredno ogledati.

Če ne drugega, se bo kar nekaj 
domačih fantov- statistov prepoznalo 
na platnu. In tudi tiste gmajne in bori- 
”najlepše rože”- takoj za Bačem bodo 
na filmu kazali čisto drugo podobo. 
Premiera filma bo naslednje leto na 
festivalu v Cannesu.

navade, priča profesionalen objem in 
prijem marele.

spremembo domačini razrijejo vojni 
poligon, kot jim je vojska tolikokrat 
ceste in posest, te priložnosti pa res 
ni vsak dan.

“Med snemanjem delo ni težko.
Prej vse pripravimo.Potem večino 
časa čakaš, da te pokličejo, ko te 
potrebujejo. Moraš pa biti ves čas 
zraven in hitro reagirati,” nama je 
zaupal mojster električar, sicer 
domačin. Okrog je postavalo in 
posedavalo še nekaj scencev 
(delavcev, zadolženih za vse mogoče) 
in nekaj statistov v različnih Nameščanje glavnega lika v rovu in popravki maske. Kar sva se s Perom 
uniformah. Vsake toliko seje kakšen motala tam okoli, je mora! Djuro ves čas tako sedeti in kazati kisel obraz. 
od delavcev ali mojstrov, po klicu s Vmes so mu šemarelo vzeli...
prizorišča, zapodil urediti kako stvar. In zakaj igralce med prizori sploh skrivajo pred soncem? Ne zato, da jim ne 
(Zanimivo- že dolgo nisem videl bo vroče, pač pa da se ne poškoduje maska in da ne bi zagoreli-saj vendar 
mojstre in pomočnike tekati, sploh pa ne gre, da se na filmu dol usede beloličen in gor vstane prepečen...

Glavno žensko vlogo- novinarko, ki 
v spremlja Unproforjevce in poroča 
Z bojišča- igra Katrin.
Cenjena in iskana igralka v 
evropskem in ameriškem filmu, 
fotogenična, karakterna, pa še 
prijazna punca.

rušo vsak dan odkopavajo že okoli 
svojih hiš, borovce in drugi les za 
tranše obdelujejo že tako rekoč od 
rojstva. Da pa lahko enkrat za

Branko Djurič - Djuro nosi glavno 
moško vlogo. Perotu je poziral med 
odmorom. Da je snemanje naporno, 
se mu bere z obraza. Da pa je osvojil 
Že skoraj vse glavne slovenske

Daniš Tasovič je režiser in scenarist 
filma. On je tudi glavna avtoriteta, 
komandant in bog vsega dogajanja. 
Vse, kar reče, vsi pazljivo poslušajo, 
kar zahteva, se takoj izpolni. Če hoče 
sredi sončne pripeke dež ali sredi 
naliva sonce, nekaj litrov razbrizgane 
krvi ali par mrtvih več- se takoj 
izpolni. Igralci in statisti obdelujejo 
in vadijo vsak prizor, dokler ni režiser 
zadovoljen. Potem sledi poskusni 
posnetek, če je vse v redu, pa še pravi 
in nekaj rezervnih.

ne navkreber.) Statisti so čakali, da 
pridejo na vrsto.

Nad rovom, kjer so snemali, je 
bilo čisto drugo vzdušje. Režiser je 
razlagal, kaj hoče v naslednjem kadru. 
Asistent režiserja je to prevajal v dva- 
tri jezike in po radiu zahteval 
manjkajoče stvari. Govorilo se je v 
štirih ali petih jezikih hkrati. Igralci 
so prihajali noter in ven, pa še enkrat, 
pa še enkrat, pa ne tako, še ni dobro... 
Direktor fotografije, belgijec Walther 
Vanden Endeje mimo meril svetlobo 
in lovil kot kamere, tajnice in 
asistentke so tekale sem ter tja, iščoč 
nekaj ali noseč nekaj dragega... Vroče 
je bilo, nervoza je kar rasla (pravijo 
da je tak normalen snemalni utrip). 
Nato so kakih desetkrat eden drugemu 
kričali, naj umaknejo tista dva (to je

1
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MITJA HAIRTEAM
Poslovni center Mikoza, Bazoviška 32, Informacije- naročila: tel: 05/714-44-43.

Ob odličnih frizerskih uslugah nudimo še: _ _ _ _ _ _ _
♦svetovanje glede vaše pričeske *onemoglim, starejšim in vsem
x strankam, ki jim je prihod v salon
“ugodne cene frizerskih sfnnle, „dim0 „ojc „slnge

* izobraževanje frizerjev na domu

Odprto od ponedeljka do petka 
med 9. in 19. uro, 

ob sobotah med 8. in 17. uro.
Prijazna frizerska ekipa se Vam zahvaljuje in Vas vabi!

GOSTILNA s prenočišči

M K I
Ema Deželak s p.

Dolenje 64, 6254 Jelšane 
tel. +386 (0)67/42-648 

GSM: 041/747-657

VSAK DAN ODLIČNE
* MALICE - 500 SIT
* KOSILA -1100 SIT
* TURIST MENU -1100 SIT

VABLJENI!

zy'V\ FIZIOTERAPIJA 
IN TRGOVINA

■ * « ”WWV Rozmanova ul. 1 
«8 9 m 6250 Ilirska Bistrica
V-*,-,* tel./fax: 067/41-156

DODATEN PROGRAM:
• limfna drenaža
• prešo terapija
• tui-na masaža z akupresuro
• refleksna masaža stopal
• podvodna masaža
• aroma terapija

g
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Radio 94 d.o.o.
Kolodvorska 5a 
6230 Postojna
Telefon: 05/701-00-00 in 701-20-00

PROGRAM RADIA 94
DNEVNI RAZPORED: 6:00 DOBRO JUTRO 6.10 POROČILO AMZS 

6.15 TEMPERATURE PO SLOVENIJI 6.30 NOVICE 6.45 PREGLED TISKA 
7.00 HOROSKOP 7.15 KAJ PA LUNA? ZGODILO SE JE 8.00 POROČILO 
OKC 8.30 NAPOVEDNIK 8.40 NAPOVED KULTURNIH IN DRUGIH 
PRIREDITEV 9.00 NOVICE 9.30 REGIJSKI DOGODKI 11.00 NOVICE 12.00 
NOVICE BBC 12.15 J & M ŠPORT RAŠICA 13.00 NOVICE 13.30 
GLASBENE ŽELJE (ILIRSKA BISTRICA) 15.00 INFORMATIVNA ODDAJA 
RGL 15.50 POPEVKA TEDNA 16.35 DANES POSLUŠAMO 18.00 NOVICE 

POIŠČITE SVOJO TEDENSKO ODDAJO:
PONEDELJEK 9.30 REGIJSKI DOGODKI - O ŠPORTU V 

PONEDELJEK 11.15 NAŠ ŽUPAN 13.30 GLASBENE ŽELJE (ILIRSKA 
BISTRICA) 16.35 DANES POSLUŠAMO 18:05 GLASBENI TUTTI FRUTTI 

TOREK 11.15 VEM, KAM GREM, oddaja o zdravju 13.30 GLASBENE 
ŽELJE (CERKNICA, LOŠKA DOLINA, BLOKE) 15.00 INFORMATIVNA 
ODDAJA RGL 18.05 ARIADNINA NIT 19.05 HORIZONT

SREDA 10.00 NAGRADA NEDELJSKIH ČESTITK - ŽREBANJE 10.10 
SREDIN SOS 11.15 NOSTALGIJA 12.25 GA NI ČEZ DOBER NASVET 13.30 
GLASBENE ŽELJE (POSTOJNA IN PIVKA) 14.40 PLANINSKE NOVICE 
19.05 S TANGOM V SRCU 20:05 SREDIN SOS (ponovitev)

ČETRTEK 12.25 TEMA DNEVA 13.30 VIP-VAŠIH IZBRANIH 5 14.00 
GLASBENE ŽELJE (ZA MLADE) 15.00 INFORMATIVNA ODDAJA RGL 
16.20 IZBOR POPEVKE TEDNA 18.05 GLASBA. ..S GLASBENIH GOSTOM 

PETEK 10.15 MED PLATNICAMI, naše knjižnice se oglašajo 12.25 
MALA RADIJSKA TRŽNICA 13.30 GLASBENE ŽELJE 18.30 ŠKROPOT, 
oddja KŠOPP 21.00 GLASBA PO ŽELJAH POSLUŠALCEV

SOBOTA 9.10 HOROSKOP 9.30 SOBOTNI UTRIP 11.20 NOTRANJSKO 
KRAŠKI MOZAIK 13.45 GLASBENE ŽELJE 14.15 TEMA DNEVA 19.05 V 
SOBOTO OB 7H 20.05 BBC-JEV TOP POP 21.00 GLASBA PO ŽELJAH 
POSLUŠALCEV

NEDELJA 7.15 OGLAŠANJE IZ PLANINSKIH KOČ 9.30 NEDELJSKO 
JUTRO 10.15 J & M 10.30 PRIJATELJI, OSTANIMO PRIJATELJI 12.30 
NEDELJSKE ČESTITKE 16.00 NEDELJSKO POPOLDNE 18.05 LESTVICA 
4 MIX

PROIZVODNJA, TRGOVINA, STORITVE d.o.o.
VOJKOV DREVORED 14, 6250 ILIRSKA BISTRICA 
TEL/FAX: +586 (0)67/81-612, GSM: 041/750-641

ZDRAVSTVENI DOM 
ILIRSKA BISTRICA

Gregorčičeva 8 
6250 Ilirska Bistrica

Hišna centrala: 067/41-198 
Uprava - Direktor: 067/81-475

FOTOGRAFSKI STUDIO IN TRGOVINA

FOTO FANTASV
►TC Mikoza, Bazoviška 32

POLETNA AKCIJA
ZA VSAK RAZVIT FILM 
od 16. 6. do 30. 9. 2000 
DOBITE bonus KUPON,

ZA 3 PA PRAKTIČNO NAGRADO.
POHITITE!

(Križman Patrik)
Bazoviška 3, 6250 Ilirska Bistrica, tel. 067/81-959

Vse cenjene stranke obveščamo, 
da smo se preselili v nov lokal, 

na Bazoviško ulico št. 3 - pri trgovini Klas.

Urnik: 
pon.: 14 -18

tor., sred., čet., pet.: 8 -12,15 -19
sob.. 7.30 - 12 Prisrčno vabljeni na obisk!

Dom na Vidmu
Gregorčičeva 2, Ilirska Bistrica 
tel. 067/41-344

□JIM H
iliiimfmffrm! H

ODPRTO:
od ponedeljka do sobote 
od 10.00 do 21.00

POZOR!
PRI IZPOSOJI NAJMANJ 
TREH VIDEOKASET 

DVOJNA UGODNOST: 
♦BREZPLAČNA KAVA 

+
♦KASETE VRNETE ČEZ DVA DNI

POSOJAMO TUDI FILME NA DVD ■ PREKO 100 NASLOVOV!



NA MLADIH SVET STOJI
Osnovna šola A. Žnideršiča:

ZA NAMI JE PRVO LETO UVAJANJA DEVETLETNE 
OSNOVNE ŠOLE V PRVEM RAZREDU

Septembra 1999 je država 
Slovenija - potem ko je bila pred 130 
leti v Sloveniji, ki je bila takrat del 
Avstro-Ogrske države, uvedena 
osemletna splošna šolska obveznost 
- začela uvajati devetletno obvezno 
(osnovno) šolo.

Otroci so tako začeli vstopati v 
šolo s šestim letom. Začetek šolanja s 
šestim letom za naš prostor ni novost, 
saj je vstop šestletnih otrok v obf ezno 
šolo predpisoval že zakon Marije 
Terezije iz leta 1774.

Najpomembnejše novosti prvega 
vzgojno-izobraževalnega obdobja 
(prve triade) so:

-otroci so ob vstopu v šolo (tako 
kot v večini držav z visoko razvitim 
šolskim sistemom) stari približno 
enako kot v sedanji pripravi na šolo, 
to je od 5 let in 8 mesecev do 6 let in 
8 mescev

-učenci imajo v prvem razredu 
osnovne šole pri polovici ur pouka 
dodatno učiteljico, ki je praviloma 
vzgojiteljica predšolskih otrok

Prvi šolski dan: na koncu vsakega pomembnega dogodka - kur prvi šolski 
dan gotovo je - seveda ne sme manjkati torta.

Zakon o osnovni šoli, ki je 
uzakonil devetletno šolanje je bil 
sprejet v letu 1996. Že takrat smo se 
na naši šoli, OŠ Antona Žnideršiča, 
začeli intenzivneje pripravljati na 
uvedbo novega programa. Imeli smo 
prostorske in tudi kadrovske pogoje 
za to, pa tudi prepričanost 
pedagoškega osebja, da je novi 
program dober in da pomeni 
zgodnejši vstop otrok v šolo zanje 
pridobitev.

Prijavili smo se na razpis 
Ministrstva za šolstvo in šport in bili 
izbrani kot ena izmed dvainštiri
desetih šol v Sloveniji, ki so začele 
uvajati v šolskem letu 1999/2000 nov 
program devetletke. Naša šola je 
pričela z uvajanjem le v prvem 
razredu.

-ista učiteljica spremlja učence 
skozi celo prvo vzgojno-izobraže- 
valno obdobje - prva tri leta

-znanje učencev se v celotni prvi 
triadi ocenjuje opisno

-za vse predmete v prvem razredu 
so pripravljeni novi učni načrti, ki 
upoštevajo razvojno stopnjo učencev 
in način učenja, primeren za otroke 
pri šestih letih starosti. Pomembni 
standardi znanja, kot npr.pisanje, 
branje, so naravnani na postopno in 
temeljito, pa tudi individualno 
pridobivanje znanja, kar pomeni, da 
je doseganje ciljev razdeljeno na celo 
prvo triado (seveda za tiste učence, 
ki tak tempo potrebujejo)

-v nove učne načrte so vgrajene 
različne metode in oblike poučevanja, 
ki naredijo pouk bolj raznolik in

‘Mr prireditvi ob zaključku šolskega leta so staršem predstavili svoj projekt 
“Iz skrinje naših babic” in jim pokazali, kaj vse so se tekom šolskega leta 
naučili.. Med drugim so zaigrali tudi igrico “Kdo je napravil Vidku srajčico?”.

Februarja meseca je potekalo 
projektno učno delo “Ob bistrem 
potoku je mlin”. Otroci so posejali 
pšenico in skrbeli za njeno rast, 
obiskali so pekarno Mlinotest, 
ugotavljali, kako nastane moka in 
mleli pšenična zrna z ročnim 
mlinčkom, spekli kruh in slaščice v 
lastni slaščičarni, pripravili nastop na 
zaključni prireditvi za starše in 
javnost

V okviru športne značke Zlati sonček 
so se učili smučati na Sviščakih.

ki so postale bolj igralnice kot učilnice 
za prvi razred. Tu je z izdatnimi 
sredstvi priskočila na pomoč država 
in tudi občina. Veliko časa in truda 
smo vložili v delo s starši, saj se je 
pokazalo, da so se starši, razumljivo, 
bali, da bo program prezahteven in 
tako neprimeren za šestletnike. Težko

Spomladi so nabirali zvončke, sejali semena, jih skrbno zalivali.

zanimiv, hkrati pa vključujejo metode 
in oblike poučevanja, ki so še posebej 
primerne za mlajše učence

-učni načrti so pripravljeni tako, 
da ostaja učiteljem in učencem dovolj 
časa za ponavljanje in utrjevanje 
snovi, za ustno preverjanje in 
ocenjevanje znanja; več časa torej za 
pogovore in vzpostavljanje 
pristnejšega stika med učiteljem in 
učencem (večja vzgojna vloga 
učitelja);

-poskusno uvajanje programa 
devetletne OŠ bo spremljala vrsta 
strokovnjakov na državni ravni.

Priprave na nov program so 
potekale kar dve leti, v katerih smo 
morali veliko postoriti. 
Najpomembnejše je bilo dobro 
usposobiti učiteljice in se spopasti z 
vsebinskimi pripravami, ki so jih 
zahtevali novi učni načrti. Potrebno 
je bilo tudi na novo opremiti učilnice,

so si svoje šest let stare otroke 
predstavljali v šolskih klopeh. Šele 
zagotovilo, da v prvem razredu 
devetletke ne gre za sistematično 
učenje branja in pisanja ter podrobna 
predstavitev vsebine programov je 
odgnala prve dvome in strahove. Tako 
smo že v februarju 1999, ko je potekal 
vpis v prvi razred, dobili soglasja vseh 
staršev iz našega šolskega okoliša, 
razen enih, ki so otroka prepisali v 
drugi okoliš.

Za nami je tako leto dni uvajanja 
devetletke. Analiza anketnih 
vprašalnikov, ki so jih izpolnjevali 
starši, je pokazala, da je program 
primeren, da so se v šoli dobro počutili 
in da so bila pričakovanja staršev 
skoraj v celoti izpolnjena.

Nekaj utrinkov iz tega, kar vse so 
otroci tekom šolskega leta počeli, 
zgovorno kažejo pričujoče 
fotografije. Zapisala: Karmen Sepec

I
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Wendy Batista

Kaliforniji. Oče je doma iz Bukovice, 
Frenk ( Franc) Batista, Mati iz Vrbice, 
Draga Raspor, poročena Batista.

Živimo San Gabrielu, 10 minut 
vožnje od Pasadene, v okrožju Los 
Angeles. Do morja je 45 minut vožnje 
po avtocesti. Zelo blizu, če ni 
prometne gneče, kar pa je redko kdaj. 
Živim še pri starših, za sedaj mi tako 
zelo ustreza.

Ali ni običajno, da se mladi 
odselijo od doma?

Seveda, čim se finančno dovolj 
osamosvojijo. Če si predolgo doma, 
te začno čudno gledati.

Končala si šolanje in se 
zaposlila?

Sem izšolana medicinska sestra ( 
Pri vas bi temu ustrezal naziv višja 
medicinska sestra). Sedaj se 
specializiram za onkologijo. Delam 
na privatni kliniki za raka. Moram 
opraviti še en izpit za naziv 
specializirane medicinske sestre v 
onkologiji. Ker je klinika privatna, 
imamo normalen delovni čas -od 9. 
do 17. ure, preko vikendov ne delamo.

Pacienti z rakom so drugačni kot 
drugi bolniki. Bolj raziskujejo, kaj se 
z njimi dogaja, bolj se zavedajo 
svojega stanja. V svojo bolezen se 
poglobijo, študirajo literaturo... 

Pogovori z njimi so zelo poučni 
in zanimivi. Delo z njimi me 
zelo veseli, izpolnjuje. V 
običajni bolnišnici ne bi bila 
tako zadovoljna.

Kako je v Kaliforniji? 
Poleti je zelo vroče, 35- 40 

stopinj, kot pri vas sedaj. Zime 
pa ni, imamo kakih 24-25 
stopinj. Samo klima je bolj 
suha. In veliko smoga imamo. 
V Kaliforniji je drugi jezik 
španščina. In mnogo stvari je 
cenejših, se mi zdi.

(Tu sva prvič prišla do 
težave- Američani imajo svoje 
merske enote za vse- 
temperaturo, dolžino, 
prostornino. Če jih ne veš na 
pamet, ne moreš skoraj nič 
natančno primerjati. Bencin je 
tako po 1,80 $ za galono, kar 
bi zneslo manj kot 100 SIT za 
liter. In kadar se pri njih vozijo 
50 na uro, je to po naše blizu 

85 km/h, ker se vozijo v miljah... 
mleko, recimo, je v pintah, lahko 
samo ugibamo, koliko gaje notri. Ni 
en liter in ni 1/4 galone.)

Naključni pogovor:

WENDY BATISTA
Mladenka iz Kalifornije.

Wendy sem srečal konec' 
avgusta sredi Ilirske Bistrice. Za 
obisk Slovenije si je vzela 
mesec dni dopusta. Udeležila se 
je 14. dnevnega poletnega 
tečaja slovenskega jezika v 
Portorožu, ki ga vsako leto 
organizira Znanstveno 
raziskovalno središče iz Kopra.
Sedaj je nekaj dni na svojem- 
ogleduje deželo in obiskuje 
sorodnike.

V Portorožu si si bila na 
poletnem tečaju slovenskega 
jezika?

Tečaja slovenskega jezika 
sem se udeležila, da bi se bolje 
naučila govoriti, pridobila 
besedni zaklad. Saj razumem 
slovensko, samo govorim bolj 
malo. Doma so starši govorili 
slovensko, vendar z leti vedno 
manj.

Na tečaju nas je bilo 35 iz 
vseh koncev, .organizatorji so nam 
povedali, da smo iz dvanajstih držav- 
od ZDA, Holandije, Italije, Avstrije,
Nemčije, Bosne, Rusije do Egipta.
Nekaj nas je bilo s slovenskim 
poreklom, še večjih je študiralo jezik, 
predvsem zaradi dela v turizmu. Bili 
smo vseh starosti -od 15 do 70 let.

Imeli smo po 3 ure pouka, študija 
pa še za 2-3 ure dnevno. Res pa je, da 
sem za denar, ki sem ga plačala, 
pričakovala več. Zvečer smo imeli 
delavnice z različnimi področji 
slovenske kulture. Za gledališke 
delavnice nisem znala dovolj jezika.
Sem pa zato plesala na folklorni 
delavnici. Tudi pela bi rada, pa si 
nisem upala, čeprav sedaj vidim, da 
bi šlo, kljub slabemu znanju jezika.

Drugače pa je bilo zelo zabavno.
Imeli smo tudi več ekskurzij, 
ogledovali smo si znamenitosti in 
podobno.

Kaj ti je zanimivo v Sloveniji?
Največji vtis je name naredila 

Bolnica Franja. Prav neverjetno je, kje 
in v kakšnih pogojih so zdravili 
ranjence in kako so bili pri tem 
uspešni.

Očarana sem bila nad starimi 
kraji, zgodovino. Tega pri nas ni. Bila 
sem tudi v Posočju. Nikoli še nisem 
videla bunkerjev, tam so še iz prve 
svetovne vojne.

V Sloveniji sem četrtič. Prvič sem 
bila stara 2 leti, drugič 8, nato 17.
Sedaj, pri triindvajsetih, sem prvič 
“načrtno”, kot bi bila na študijsko- 
turističnem potovanju. In seveda, za 
svoj denar.

Povej mi kaj o sebi in domačih.
Matije prišla v Ameriko pred 31 

leti, imela je z 22 let, oče pa se je 
doselil najprej v Kanado, pred 45. leti, 
imel je komaj 18 let. Našla sta se v Spomin na zaključek šolanja. Wendy s starši in sorodniki.

Opaziš še kakšne zanimive 
razlike?

Slovenije in Kalifornije se ne da 
primerjati, kultura, življenski stil, vse 
je različno. V Sloveniji, imam 
občutek, so ljudje bolj prijateljski, bolj 
gostoljubni. V Kaliforniji mnogo bolj 
gledajo na denar.

Ljudje mnogo več delajo. 
Poskušajo tudi čim več sproti 
varčevati in prihranke ob koncu leta 
investirati, obračati denar. Cilj je, 
čimveč denarja za stara leta in čim 
prej. Nato se lahko upokojiš (prenehaš 
delati) in začneš uživati. Tudi 
potovati. Američani zelo radi 
potujemo.

V glavnem morajo vsi delati, saj 
morajo plačevati račune. Vsak mesec 
moraš plačati vrsto zavarovanj in 
kredite. Ljudje so zavarovani proti 
vsemu, stalno. Kdor ni zavarovan, 
predstavlja rizik- na cesti, v službi, v 
bolnišnici. Brez zavarovanj si 
življenja ne znamo predstavljati. In 
tudi ne brez kreditov. Jaz sem za 
šolanje najela študijski kredit, 
odplačevala ga bom 10 let. Štipendij, 
kot jih imate tu, pri nas ni.

Kako gresta skupaj okupiranost 
z denarjem in ljubezen?

Kot povsod. V glavnem dekleta 
hočejo varnost in stabilnost, ko se 
poročijo. Ljubezen j e lahko romanca,

Udeleženci poletnega tečaja slovenskega jezika v Portorožu

skupno življenje pa ne. Biti mora 
čvrsto.

Res pa je, da naletiš tudi na 
dekleta, ki so si za karierni cilj 
postavila ujeti bogatega moža. O tem 
obstajajo priročniki. Imajo tudi svoje 
specializirane časopise, z nasveti, 
opisom lokacij, kjer se zbirajo 
primerni kandidati za ulov in 
podobno. Precej bizarno, ali ne?

Ali si zaljubljena?
Ravno sedaj nisem. Mogoče bom 

v kratkem, kdo ve. Imam pa še veliko 
načrtov in ciljev, ki jih želim doseči. 
Vse je še pred mano. Življenje je tako 
vznemirljivo in čudovito, se vam ne
zdi? Bogdan Jugovič



NA MLADIH SVET STOJI
IZ DELOVANJA TABORNIKOV:

Letno taborjenje Snežniških ruševcev:
MOČNO DEŽEVJE IN

NARASLA NADIŽA NAS 
NISTA PREGNALA

Taborniki rodu Snežniških 
ruševcev smo letos taborili pri vasi 
Podbela ob reki Nadiži. Taborili smo 
v dveh izmenah, in sicer od 9. do 16. 
julija medvedki , čebelice in murni, 
od 16. do 23. julijapagozdovniki-ce, 
popotniki-ce, grče-ice. Skupaj se je v 
obeh izmenah izmenjalo približno sto 
taborečih. Tako kot prejšnja leta se 
nam je tudi letos pridružila skupina 
tabornikov iz rodu Srebrnega galeba 
iz Kopra. Čeprav je prvi teden skoraj 
nepretrgoma deževalo, to ni pokvarilo 
razpoloženja taborečih. Vodnice so

deževje ni pregnalo, kajti naš taborni 
prostor leži precej visoko nad strugo 
Nadiže, zaradi močne morale in 
samozavesti taborečih pa o prekinitvi 
taborjenja nismo niti razmišljali.

Taboreči v drugi izmeni so imeli 
več sreče z vremenom, saj je skoraj 
ves teden, z izjemo nekaj manjših 
ploh, sijalo sonce. Ravno zato je bil 
njihov program nekoliko bolj 
razgiban. Večina taborečih si je 
ogledala kobariško zgodovinsko pot, 
ki vključuje tudi obisk Kobariškega 
muzeja. Posamezni vodi so se
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Zadnji zbor taborečih v prvi izmeni.

pripravile izvrsten program in so znale 
zaposliti mlade tabornike, tako da so 
praktično pozabili na dež. Kljub 
slabemu vremenu nam je uspelo 
izpeljati nekaj izletov v bližnjo 
okolico, naučili pa smo se tudi veliko 
novih taborniških veščin ter številne 
nove pesmi. Ko je narasla Nadiža le 
nekoliko upadla, smo redke urice 
sonca izkoristili za plavanje v tej 
mrzli, vendar kot biser čisti reki. Med 
drugim smo se pomerili tudi v lovu 
na lisico ter pripravili bivak. Zaradi 
slabega vremena sta bila iz bližine 
evakuirana dva tabora. Nas močno

HTC ŠPORT
ŠPORTNA TRGOVINA

DOM NA VIDMU 
Gregorčičeva 2, II.Bistrica

067/42-434

VSE ZA ŠPORT IN REKREACIJO

AKCIJA

POPUST ZA 
POLETNE ARTIKLE

odpravili na različne izlete. Tako smo 
se povzpeli na 2245 metrov visoki 
Km, dmgi so se odpravili na 1673 
metrov visoki Kobariški stol. Naučili 
smo se veliko uporabnih stvari iz 
preživetja v naravi, podali smo se na 
orientacijsko tekmovanje, vsak večer 
pa priredili večerne igre, ki so se 
zaključile s pesmijo ob tabornem 
ognju. Vsak vod posebej se je tudi 
podal na enodnevno bivakiranje, kjer 
so si sami pripravili hrano ter skuhali 
čaj iz gozdnih zelišč. KersejeNadiža 
zaradi lepega vremena ogrela smo 
prosti čas večkrat izkoristili za 
plavanje v njej. V bližini je taborilo 
več taborniških rodov iz vse 
Slovenije. Tako smo odšli na obisk k 
Mladim borom iz Ajdovščine, 
obiskali pa smo tudi Sive volke iz 
Ljubljane. Z obojimi smo se pomerili 
v različnih športnih aktivnostih. 
Taborjenje smo zaključili s 
tradicionalnimi taborniškimi 
porokami, ter s krstom, ki je bil letos 
posebej blaten, saj te rjave nadloge 
po tednu deževja ni manjkalo. V 
upanju na lepše vreme prihodnje leto 
vas pozdravljamo Snežniški mševci 
ter vas vabimo v svoje vrste in na 
ogled taborniškega tekmovanja v 
odbojki na mivki (TOTeM), ki bo 8. 
in 9. septembra na ŠC Trnovo v Ilirski 
Bistrici.

RUŠEVCI GOSTILI 
TABORNIKE IZ NEMČIJE

Taborniki rodu Snežniških ruševcev že nekaj let dobro sodelujemo z 
vrstniki iz tujine. Po ekspediciji v Luksemburg je lansko leto sledila odprava 
v nemško mejno mesto Passau. Tudi letos se je nekaj članic našega rodu 
odpravilo preko meja naše domovine. Nekatere so se potepale po Luksemburgu 
in Belgiji, prisotni pa smo bili tudi na Švedskem ter v Mehiki, kjer je letos 
potekalo svetovno skavtsko srečanje - MOOT. Večina nas je po letnem 
taborjenju ob Nadiži ostala doma ter sodelovala pri organizaciji tabora za 
skupino tabornikov in tabornic iz Erlangna v Nemčiji. Nemški taborniki, bilo 
jih je devetnajst, so pri nas taborili od 29. julija do 5. avgusta.

Nemški taborniki pri krajšem počitku v bližini Trnovske bajte na dolgi potiš 
Snežnika v dolino

Nemški Pfadfmderji so se k nam pripeljali z vlakom. Po dvanajst umi 
vožnji so bili videti precej utmjeni in prav nič se niso pritoževali nad 
avtobusom, ki jih je pričakal in odpeljal do tabornega prostora ob pregradi 
Mola. Tam jih je že čakal urejen tabor. Taborni prostor jim je takoj prirasel k 
srcu, posebno pa so bili navdušeni nad jezerom.

Medtem ko smo njihovim vodjem razkazovali mesto, trgovine, mesnice, 
so njihovi nekoliko mlajši kolegi že čofotali in plavali v ježem. In kaj vse so 
počeli pri nas? Poleg dejavnosti, ki sojih izvajali v tabom, so si čas krajšali z 
veslanjem po ježem, večkrat pa so si umislili nočno kopanje ob soju bakel. 
Večere so si krajšali z dmženjem v črnem mongolskem šotom, kjer so pozno 
v noč prepevali čudovite pesmi. Dvakrat so na skupni večer povabili tudi 
člane našega rodu. Postregli so nam z okusno pijačo - Tschai, skupaj smo 
prepevali, pomerili pa smo se tudi v različnih športnih igrah.

Ker so želeli bolje spoznati našo okolico smo jih odpeljali do taborniške 
koče v Črnem dolu. Večina jih je osupnila nad lepotami snežniških gozdov. 
Vrhunec navdušenja pa so doživeli naslednje jutro, ko smo po dobrih dveh 
urah hoda iz Črnega dola dosegli vrh Snežnika. Pogled, ki seje odpiral na vse 
strani neba, od Alp do Kvarnerskega zaliva, je naravnost očaral naše goste. 
Ozka stezica, ki se vije med mševjem od Obračališča proti vrhu Snežnika ter 
brezna, ki smo sijih ogledali, so se jim zdela kot iz pravljice. V zameno za 
nekaj drvi, ki smo jih prinesli na vrh, je prijazni oskrbnik naše goste iz Nemčije 
postregel z odličnim čajem. Da pot le ne bi bila prekratka, smo se v dolino 
preko bližnjic odpravili peš. Ob poteh smo ves čas pridno obirali sočne maline. 
Za nemške tabornike je bila to zanimiva izkušnja, saj v mestu, kjer živi sto 
tisoč ljudi, maline ne uspevajo, okolica pa je močno poseljena in 
nedotaknjenega gozda, kakršen je pri nas, tam ni srečati. Čeprav utrujeni 
smo se zadovoljni vrnili na tabor ob jezeru Mola.

Naslednji dan smo izkoristili za celodnevno kopanje na hrvaški obali. 
Morje je pozdravilo številne žulje na nogah naših nemških vrstnikov. V času 
njihovega bivanja pri nas smo jim razkazali tudi naše mesto, žal pa nam je 
zmanjkalo časa za ogled katere od znamenitih jam v okolici.

Gostje iz Nemčije so bili nad našo gostoljubnostjo močno pozitivno 
presenečeni, najbolj pa jim bo v spominu ostala lepota in nedotakljivost 
pokrajine pod Snežnikom ter prijaznost domačinov, ki jim je segla v srce. Ob 
slovesu smo si obljubili, da se bomo videli še kdaj, najverjetneje že prihodnje 
leto pri njih v Nemčiji.

Zahvaljujemo se podjetju Hidro iz Kopra, ki nam je odstopilo taborni 
prostor, rafting klubu Mrzla uoda, ki nam je posodilo čoln, ter g. Zimsteinu, 
oskrbniku koče na Snežniku za prijaznost in izvrsten čaj.
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RAZVEDRILO
kako nas vidijo:

POPOTNIKI NA KOLESU
Od Škocijanskih jam do Starega Trga

Iz revije SOKOL povzemamo del reportaže Luke Romiha, ki je med 
prvomajskimi prazniki skupaj s kolegom 7 dni kolesaril po Primorski in 
Sloveniji. Kaj se jima je dogodilo na poti skozi našo občino:

...Oba sva si želela videti 
Škocjanske jame: Gorazd jih je že 
enkrat kot otrok, jaz pa še nikoli. 
Vedela sva, daje prvi ogled jame ob 
10 h dopoldne in kljub temu sva se 
tja odpravila ob natanko pol desetih. 
In to 10 km daleč! V klanec! S 
torbami! Po makadamu! (Če bi me z 
bičem priganjal, ne bi šel hitreje kot 
takrat). Škocjanske jame so res lepe, 
samo po ogledu se ne smeš pretirano 
najesti. Sicer ne prebaviš dovolj hitro, 
ker se vzpon na Brkine začne zelo 
kmalu. Kar ne zmanjka ga, sploh v 
vročem dnevu...

Na vrhu pa popolnoma drug svet. 
Cesta je speljana skoraj po grebenu 
nekaj hribov, ki se držijo skupaj in se 
jim reče Brkini, razgledi so zato ves 
čas fenomenalni. Na drugi strani se 
enako hitro spustiš nazaj dol, direktno 
v Ilirsko Bistrico.

Ko sva prišla tja, večer še ni bil 
blizu in sva se odpeljala naprej. Spet 
gor, tokrat na goro Snežnik. Cesta 
sicer ne gre čisto do vrha, vendar se 
dovolj časa voziš po makadamu, da 
imaš občutek, da si kar daleč od 
civilizacije.

Sviščaki so vikend naselje, ki leži 
preko 1.200 m n. m. visoko, zraven 
pa je nekaj smučišč. Ponoči naju je v 
šotorih zato pošteno zeblo - 
temperatura j e segla komaj nekaj nad 
ledišče. Na vrh Snežnika se kljub 
načrtom nisva mogla sprehoditi, saj

nisva mogla nikjer pustiti koles s 
prtljago.

Ne pričakujte pa kaj dobrega od 
planinskega doma na Sviščakih, saj 
nama oskrbnik ni naklonil niti nekaj 
straniščnega papirja, medtem ko tudi 
“gosti našega doma, katerim j e papir 
namenjen” niso našli deske na školjki.

Andraž, ki sva ga srečala ob 
družinski brunarici med spustom z 
gore, nama je zelo popravil 
razpoloženje s prijaznostjo in izredno 
gostoljubnostjo. Samo ustavila sva se, 
da bi povprašala, če sva na pravi poti 
proti Staremu Trgu, in že sva bila 
pečena za dve uri. Andraž je 
novopečeni gozdar in videti j e, da ima 
slovenski gozdarski podmladek zelo 
rad naravo.

Snežniški grad je bil zaprt in tako 
sva si lahko ogledala lepote in picerije 
Starega Trga ob Ložu. Spet sva 
ugotovila, da pica ni najboljša hrana 
za v klanec, kar zahrbtno pokaže na 
poti pred in po hrvaškem Prezidu, 
vendar sledi spust do Osilnice, ki je 
nekaj najbolj krasnega: ob Čabranki 
se elegantno pelješ kakšnih 12 km 
skoraj brez vrtenja pedalov...

Kar se tiče Sviščakov in 
planinskega doma, seveda ni vse tako 
hudo, kot sta videla to popotnika na 
kolesih. Enolončnice so prav okusne 
in z veseljem te postrežejo. Tudi papir 
na stranišču imajo. Deske na školjki

pa resnično še vedno ni. Tudi malo 
več rož okrog doma in kaka druga 
malenkost ne bi škodila. Kdor pride 
Z Mašuna, takoj opazi razliko. ( 
Zadevo smo si ogledovali v začetku 
in sredi avgusta. Morda je danes že

drugače.) Poslikati dom in osebje pa 
nam oskrbnik ni dovolil. V tistem 
trenutku tudi prav posebno vljuden 
in prijazen ravno ni bil. Če vas 
zanima, kako je tam, boste pač morali 
pogledat sami

(gomez mu; mii m um 8

Obogatite svojo prehrano 
z mikroalgo iz oceanskih 
globin, kije naravni vir 
vitaminov, mineralov, 
antioksidantov in vseh 
esencialnih aminokislin.

Spirulino PACIFICO 
lahko kupite v vseh 
dobro založenih lekarnah in trgovinah z zdravo hrano.

:£>
•I
1e

S

_____________ KRIŽANKA
Vodoravno: 1. kastriran oven, 8. organsko večanje, 12. kraj pri 
Ljubljani, 13. kraj, kjer voda odnaša zemljo, 14. kraj na Cresu, 
15. reka v Burmi, 17. rimski cesar, 18. vrsta metulja, 19. čarodej, 
20. neubranljiv servis pri tenisu, 21. moderen ples, 22. nigerijska 
valuta, 24. okrožje, okraj, 26. slovenski slikar (France), 28. rusko 
žensko ime, 29. oznaka za Veliko Britanijo, 31. palica pri biljardu, 
32. veleblagovnica v Ljubljani, 34. ameriški pisatelj (Edgar Allan), 
35. velika rjuha, plahta, 37. pleme, rod, 38. sinjska viteška igra,

Rešitve križanke 
pošljite na naslov:
Uredništvo časo
pisa Snežnik, Ba
zoviška 40, 6250 
Ilirska Bistrica do 
20. 9. 2000. Med 
pravilnimi rešitva
mi bomo izžrebali 
eno za posebno na
grado:

■ VEČERJO ZA
1 DVE OSEBI v
I priznanem gostišču
| GRILL DANILO.

39. umetna snov, ki navadno 
nadomešča steklo, 41. kanadska pevka 
(Celine), 42. ustaljen način 
opravljanja dela.
Navpično: 1. krastača, 2. angleška 
glasbena skupina, 3. britanski 
Gorenjec, 4. proga, 5. skrajni del 
kopnega, 6. izvirnik, 7. starajaponska 
prestolnica, 8. podzemni hodnik, 9. 
nudist, 10. izdelovalec in popravljalec 
sodov, 11. trojka pri Rimljanih, 16. 
domača zdravilna rastlina, 18. slovita 
drsalka Bajul, 21. bližnji sorodnik, 23. 
pristanišče v Izraelu, 24. slovenski 
slovničar (Peter), 25. nova verzija 
kakega filma, 26. kraj v Gorskem 
Kotarju, 27. italijanski pevec (Fausto), 
29. gosji samec, 30. žensko ime 
(goduje 6. septembra), 33. poldrag 
kamen, 34. indijski srednjeveški jezik, 
36. kitajska utežna enota, 37. japonski 
drobiž, 40. krvni faktor. (Dimitrij Grlj)
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Rešitve križanke pošljite na naslov:
Uredništvo časopisa Snežnik, Bazoviška 40,6250 Ilirska Bistrica do 
20. SEPTEMBRA 2000. Med pravilnimi rešitvami bomo izžrebali eno 
za posebno nagrado:
MODERNO STRIŽENJE Z BARVANJEM ZA ENO OSEBO v 
FRIZERSKEM SALONU ANA

L J

PLANIKE
Avgusta je v hribih naj lepše. Pod 

Snežnikom in v njegovi okolici 
cvetijo tudi planike. Čeprav so z 
zakonom zaščitene, niso vame pred 
navdušenimi izletniki in spominkarji. 
Predvsem Italjani jih radi odnesejo s 
seboj za spomin. Zato je pogled nanje 
za vsakega pravega planinca toliko 
bolj izpolnjujoče doživetje. Kdor ve 
kje jih lahko najde, jih hodi gledat v 
njihov ,za sedaj še, neodkriti kotiček. 
In čuva skrivnost. Huje kot gobarji 
svoja najdišča. Sedaj največ 
neogroženih planik cveti, tudi v šopih, 
na Planincu, ki nima markiranih poti. 
Naj ostanejo varne v svojem 
zavetišču.

Tekst in Foto: Petar Nikolič

KRATEK STIK
Electiones ante portas!

VOLITE MENE !
Se malo in pričela se bo obče ljudska zabava, ki nas 

zadane vsaka štiri leta, volitve imenovana.
Zopet se nam bo z vsakega vogala, drevesa in planke cedilo med in mleko. 

Zopet nam bodo različni preroki obljubljali raj na zemlji, če bomo sledili 
njim, grom peklo če izberemo dmge. Zopet nam bodo pihali na dušo, kako 
kako modri in razumni smo, obsipali nas bodo z rožicami največje pozornosti, 
naklonjenosti in ljubezni. Vabili nas bodo stopati po s tmdom utrti poti naprej 
in nuj mo pošiljali na nova pota.Istočasno bomo daleč od dmgih, na koncu 
sveta in v samem strogem jedru, takorekoč globoko v drobovju, gospe Evrope.

Izvedeli bomo tudi, kaj vse je še treba nujno narediti in kdo so najbolj 
pravi ljudje za to težaško in nehvaležno delo. Priča bomo ostrim besednim 
duelom, spopadom konceptov, načel, idej in zamisli, programskim bitkam... 
Cvet naroda se nam bo ponujal v družbo in službo. Domovina, obči blagor in 
svetle vrednote bodo, zakovane med zvezdami, bleščeče sijale na narodovem 
nebu.

Vsak posameznik, da ima le čez 18 let, bo v prihodnjih dnevih cenjen, 
spoštovan, vele pomemben. Od njegovega glasu in volje bo odvisna usoda 
svojcev in zanamcev, domačega kraja, države, naroda... in širše... In tako 
dalje in tako naprej, vse do 15. oktobra.

In potem bomo štiri leta imeli, kar smo hoteli. In če bomo imeli srečo ali 
če bomo dovolj tečni, nas bo mogoče občasno tudi kak pes povohal.

Pa to ni tisto, kar sem hotel povedati. Sploh ne.

Če prav malček pomislim, sem vam hotel na srce položiti nekaj drugega:
VOLITE MENE !
Brez šale, prav zares: VOLITE MENE !.
Evo, svečano vam obljubljam, ko bom izvoljen (Nema tu “če bo izvoljen”, 

razumeš ti mene!), bom vstopil tudi v vlado. Boril se bom kot lev za ta svetli 
cilj. In ko bom (vsaj) minister, vam bom pripeljal na kupe denaija.

Vsak ulica, kaj šele vsak vas bo imela vsaj po dva velika državna ali 
evropska razvojna programa. Vsak nona bo lahko, če bo le hotela, dobila 
nepovratna sredstva EU za butik, vsak oča pa za fabriko. Naš lepi (k)raj se 
bo tako razvil, da bo povsod čez krožnik gledal.

Mulcem bomo štipendirali šolanje vsaj v Angliji, če že ne bodo hoteli v 
Ameriko. V vojsko bo šel, (skoraj tako kot sedaj) tisti, ki bo hotel in tisti, ki 
ga to veseli. Ukrajinke in druga vesela dekleta bodo skrbela za dobro voljo in 
obče zdravje na državne stroške in že od vrtca dalje. Konoplja, travca in njim 
podobne rastline bodo naš glavni izvozni adut (kmetijske kvote zanje v EU 
pa sploh še niso omejene).

Ustekleničeno vodo bomo prepovedali, točeno pivo pa zapovedali. 
Krompir in zelje bo država odkupovala po 100, naprej prodajala pa po 50 
(kar sedaj že dela za ene, bo potem za vse). Bencin bo po nabavni ceni, 
država ne bo vzela nič. Davke bomo tako zmanjšali, da jih bodo v trgovini 
ljudje nazaj dobivali.

Penzija pripada vsem, še posebej mladim in nezaposlenim. Naj jo zdaj 
uživajo, ko se jim še da naokrog in so še pri zdravju. Sosede bomo tako 
stisnili, da nam bodo vrnili Moščeniško Drago in poklonili zraven še pol 
Opatije. Kdor še nima krivice, mu jo bomo uredili, tistim, ki nič nimajo, 
bomo vse vzeli, tistim, ki vse imajo, bomo vse dali (pardon, malo me je 
začelo zanašati... sploh pa je to zadnje verjetno stična točka iz programa 
bratskih sil, s katerimi bom v koaliciji, če bodo tega vredne...).

Pa še to: Že pred leti, ko sem pobegnil iz Ljubljane v ta prelestni kraj (za 
razliko od “nekaterih”, ki počno obratno!) sem se zaobljubil, da mu bom, če 
bo v moji moči, vrnil nekdanji sijaj Brkinsko-Čičke Prestolnice. Sedaj je 
prilika- tu, pri nas, naj bo sedež vsaj enega ministrstva in treh-štirih skladov, 
uprav ali agencij. Pa še kakšno državno podjetje bo Ljubljana dala za na 
povrh.

Zatorej, VOLITE MENE ! ali pa ostanite še naprej tam kjer ste!
Bogdan Jugovič, univ. dipl., non-plus-ultra, rojen poslane - vaš edini 

pravi kandidat za lepšo bodočnost.
P.S.: Vaše cenjene izlive podpore sprejemam na uredništvu časopisa ali 

direktno na ŽR. Hvala.
Ah, kako je to bil lep govor. Ah, kakšen udaren, sijajen program. Škoda 

da je to samo zafr-klama.

»1 il rA Koseze 32c, 6250 Ilirska Bistrica
tel.: 067/400-281,067/400-280, fax: 067/400-285

I
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ZANIMIVOSTI
Fašizem in narodna zavest: Temu je sledil vljuden odgovor:

IZTRGANO IZ 
SPOMINA

Zgodovina je neusmiljena sodnica. Iz spomina sedanjih generacij se 
lahko marsikaj umakne v ozadje, včasih tudi izbriše. A dogodkov in 
dejstev se ne da uničiti. Pričevanja o dogajanjih so razsejana povsod in 
se lahko nenadoma pojavijo tudi na krajih in ob priložnostih, kjer in ko 
jih ne pričakujemo.

V času italijanske okupacije, v dvajsetih letih zdaj že prejšnjega stoletja, 
so bila primorska kulturna društva včlanjena pri osrednjem društvu Prosveta 
v Trstu. Spisek teh društev je zelo dolg, saj zajema okoli 60 društev. Med 
njimi zasledimo tudi društva iz naših krajev:

Izobraževalno dmštvo Danica - Harije 
Čitalnica - Ilirska Bistrica 
Tamburaško društvo Sloga - Jelšane 
Izobraževalno društvo Danica - Pasjak 
Izobraževalno društvo Gorska vila - Podgrad 
Narodna čitalnica - Postojna.

v____
..“2

Kljub šikaniranju s strani italijanskih oblasti so društva uspešno delovala 
tja do leta 1927, ko so fašisti prepovedali vsakršno dejavnost v slovenskem 
jeziku. V obširnem arhivu društva Sloga iz Jelšan, ki ga hrani domačin Dušan 
Maljevac, zasledimo kopico zanimivosti. Med drugim naslednjo:

Meseca marca leta 1926 je tajnik prosvetnega društva Sloga v 
Jelšanah prejel dopis od sosednjega društva iz Pasjaka z 
naslednjo vsebino:

9®/<3, z? ?>t '.

In zadnji odgovor!

Na vse zapisano komentar seveda ni potreben! Morda le za tiste, 
ki bi radi spreminjali zgodovino! Dimitrij Grlj

ZLATO POROKO sta na Topolcu 6. avgusta praznovala Stanko 
in Cvetka Zidar (dekliški priimek Jenko). Poročila sta se na isti dan 
leta 1950 na Topolcu. Visoki jubilej sta slavila v okrilju družine, med 
šestimi hčerami, štirinajstimi vnuki in pravnukinjo. Še na mnoga leta !

v....................................... ... ...........J
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■pj primorje ipj
!■ ajdovščinal®
ENOTA BISTRICA IL. BISTRICA

CENJENIM STRANKAM
NUDIMO:
- vse vrste gradbenih storitev, 

asfaltiranje, montažne hale,
- prodajamo vse vrste 

betonov, pesek, mivko in 
vse vrste betonskih izdelkov,

- izposojamo gradbene odre 
in opažni material.

* REZANA POLIURETANSKA PENA
* SEDEŽNE GARNITURE

Gradišče 51, 6243 OBROV 
PE PODGRAD: Podgrad 110, 6244 PODGRAD 

Tel.: 067/836-210 centrala 
067/836-211 direktor 

Fax: 067/85-415 
GSM: 041/611-395

? EUTICR
y ELEKTROMEHANIKA 

Miklavec Borut s.p. 
Vojkovo nabr. 37, 6000 Koper 
tel. 066/674-53-35

041/506-527, 041/891-124

‘PRODAJA, MONTAŽA IN POPRAVILO 
KLIMATSKIH NAPRAV 

‘POPRAVILO VSEH GOSPODINJSKIH 
APARATOV

‘POPRAVILO ELEKTRIČNEGA 
ORODJA

‘PREVIJANJE ELEKTROMOTORJEV 
‘ČIŠČENJE BOJLERJEV

IEURO MBI NIZKE GRADNJE
d.o.o.

* KOMPLETNA IZVEDBA NIZKIH 
GRADENJ

* IZDELAVA PODPORNIH ZIDOV
* IZVEDBA VODOVODA IN 

KANALIZACIJE
‘KOMPLETNA IZVEDBA TER 

STROJNO ALI ROČNO 
ASFALTIRANJE DOVOZNIH POTI, 
DVORIŠČ IN DRUGIH POVRŠIN

tel/fax. 067/41-732 
GSM: 041/682-549,0609-652-769

f/
LESONIT d.d.

Lesno kemična industrija 
6250 Ilirska Bistrica, Slovenija 
Nikole Tesle 11, p.p. 92 
Telefon: +386 (0)7641 241
Telefax: +386 (0)7641 433

RIBARNICA
Agata Valenčič s p.

Titov trg 8, Ilirska Bistrica 
tel.: 067/81-746

OD TORKA DO PETKA 
DNEVNO SVEŽE RIBE!

URNIK
ponedeljek in sobota

8 - 12
torek, sreda, četrtek in petek

8 - 12 in 14- 17

Suma inženiring d.o.o. 
PROIZVODNJA KOVANIH ELEMENTOV, 

IZDELAVA OGRAJ, REŠETK IN VRAT PO NAROČILU

2*^"7
Oj

'4 „

oj Lo__ cJ C) K
OIC Trnovo

Vilharjeva cesta 47, 6250 Ilirska Bistrica 
tel/fax: 067/41-362

eJ )rcJ lo_ G v2_
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SREČNO V SYDNEYU!

Andraž Lipolt- strelec na glinaste golobe.
(Foto: Petar Nikolič)

Zavarovalnica Triglav d.d., Območna enota Postojna 
je generalna pokroviteljica 

vrhunskega športnika Andraža Lipolta, 
ki bo na olimpijskih igrah zastopal slovenske barve.

Kot največja zavarovalnica se zavedamo, da je uspeh 
rezultat trdega dela in prizadevanj, zato še toliko bolj 

spoštujemo vsak odličen rezultat našega športnika.
Na njegovi poti do vrha mu želimo veliko športnih uspehov.

ODLIČNIM REZULTATOM NAPROT 
Z ZAVAROVALNICO TRIGLAV!

v

|== zavarovalnica triglav, d.d.
NŽŠ7 območna enota postojna

KROVSTVO

majla
decra® MONTAŽA 

PRODAJA

EMIL SMAJLA s.p.

-SUmlUV

tel.: 067/41-684
Podgrajska 10 tel/fax: 067/42-273
6250 Ilirska Bistrica GSM: 041/566-985

.---------------------------------------- —_______________________________________________________

MARTINČIČ
FRANC MARTINČIČ s.p.
6250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 42

tel/fax: 067/444-094, GSM: 041/622-417

* PRODAJA VOZIL SEAT
* TRGOVINA Z AVTODELI IN DODATNO OPREMO
* KLEPAR - LIČAR - VLEKA 

SE rx * MENJAVA AVTOPLAŠČEV
* PREPISI VOZIL

g
I
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NOGOMET
KLJUB TEŽAVAM 
GREMO NAPREJ

Bralcem Snežnika sem v prejšnji 
številki obljubil nekaj več informacij 
o ekipah NK II. Bistrica in še o čem.

Med dobrimi novicami moram 
najprej povedati, da sta uspešno 
startali ekipi mladincev in kadetov v 
2. slovenski ligi. Mladinci so dvakrat 
gostovali in premagali tako ekipo NK 
Jadran Dekani z rezultatom 4:1 kot 
tudi ekipo NK Tabor iz Sežana z 7: 
0. Kadeti so uspeli iztržiti točko v 
Dekanih (1:1), tesno pa so izgubili v 
Sežani z 1:2.

naprej. Res je, da so mnogi upniki 
pokazali razumevanje in mi zagotovili 
odlog plačil.

Točna je tudi ugotovitev 
prejšnjega tajnika o kadrovskih 
težavah saj je klub zapustilo nekaj 
igralcev, med drugim Rihard Udovič, 
ki zelo uspešno nastopa za NK Jadran 
Šepič. Po njegovi izjavi je iz kluba 
odšel tudi zaradi nestrinjanja z delom 
prejšnje uprave. Prav tako ugotavljam 
podedovane probleme z igralskim 
kadrom pri drugih selekcijah, zaradi

Mladinci NK Ilirska Bistrica- ekipa, ki zagotavlja bodočnost bistriškega 
nogometa. Uspešno tekmujejo v II. slovenski mladinski ligi -zahod. Želimo 
jim uspešno sezono! Foto: Petar Nikolič

g
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Med tem časom je članska ekipa 
odigrala nekaj pripravljalnih tekem: 
s Cerknico 3:1, s Postojno 1:1, s 
Košano 1:3 ter s Klano 2:2 in 3:1. 
Uspeli smo vzpostaviti sodelovanje z 
NK Jadran Šepič in tako nam je ta 
posodil nekaj igralcev ter tudi 
omogočil, da bo naš nekdanji igralec 
Dražen Buneta igral z dvojno 
registracijo še za naš klub. 
Sodelovanje s tem klubom je res 
pohvale vredno, za kar se vodstvu in 
trenerju Badimu javno zahvaljujem.

Mislim, da mi bo uspelo izpolniti 
nalogo, ki sem jo dobil na izrednem 
občnem zboru, namreč, da pripravim 
predlog novega 10 kluba, saj so mi 
nekateri člani že izrazili pripravljenost 
pristopiti v vodstvo kluba. Hvaležen 
pa sem vsem, ki mi pomagajo pri delu 
v tem prehodnem času.

Ne strinjam se z ugotovitvijo 
bivšega predsednika kluba gospoda 
Vladimirja Čeligoja, ki je v prejšnji 
številki Snežnika zatrdil, da je klub 
postavljen na višji organizacijski nivo. 
Iz dneva v dan namreč ugotavljam 
nove probleme, ki so posledica dela 
prejšnjih odgovornih v vodstvu 
kluba. Tako sem ugotovil, daje dolg, 
ki so mi ga zapustili celo večji od 
navedenega in se približuje že številki 
2 MIO SIT. Namesto obljube, da bo 
dolg prejšnjega vodstva poravnan pa 
dobivam po pošti opomine pred 
tožbami, izklopi električne energije, 
telefona in podobno. Zaradi 
neplačevanja računov za prevoze 
moramo odslej plačevati le-te v

neizpolnjevanja obveznosti do 
trenerjev pa nekateri nočejo več 
sodelovati.

Moj osnovni problem bi moral 
biti, kako izpeljati jesenski del 
tekmovanj. Že na začetku pa sem 
ugotovil, da je bilo več kot 80% 
sredstev iz občinske dotacije, 
namenjene celoletnemu delu, 
porabljene s strani prejšnjega vodstva. 
Tako sem bil prisiljen iskati nove vire, 
saj smo se odločili, da startamo v 
tekmovalnem sistemu z vsemi 
ekipami. Če pa bomo ugotovili, da ne 
moremo zagotoviti finančnih sredstev 
bomo prisiljeni sprejeti sklep o 
prenehanju delovanja, saj ne želimo 
še povečevati dolgove.

Še naprej pričakujem pomoč 
občine, ki je resnici na ljubo v 
letošnjem letu kar nekaj sredstev 
vložila v športni objekt v Trnovem, 
ki je osnovni pogoj za naše delo. 
Pričakujem, da bodo priskočili na 
pomoč tudi vsi nekdanji člani in 
igralci kluba, ki so ga v zadnjih letih 
zapustili iz različnih vzrokov. 
Gledalce vabim na prve domače 
tekme, da tudi oni pripomorejo k 
skupnem uspehu.

Ob koncu izražam pričakovanje, 
da bodo člani prejšnjega vodstva 
resnično izpolnili svojo obljubo o 
pokritju dolgov in, da se bo novo 
vodstvo ukvarjalo le s tekočimi 
problemi.

Predsednik NK IL. Bistrica, 
Jožko Berginc

IZVLEČKI IZ POROČILA O 
DELU IO NK IL. BISTRICA
V julijski številki SNEŽNIKA j e bilo v članku pod gornjim naslovom 

navedeno, kako seje oziroma kdo j e financiral investicije okrog izgradnje 
stadiona v TRNOVEM.

Glede na to, da se večkrat javno navajajo tisti, ki niso financirali 
neposredno določenih investicij, seje to zgodilo tudi v tem primeru.

Asfaltiranje ceste do stadiona j e bilo izvedeno s sredstvi iz občinskega 
proračuna preko KS Ilirska Bistrica in ne preko Športne zveze. Sredstva 
so bila KS odobrena in nakazana v letu 1999, prav tako j e bilo v letošnjem 
proračunu zagotovljeno 1,5 mio SIT za dokončanje slačilnice, ograje 
stadiona in atletske steze. S sklepom je bilo tudi pogojeno, da se mora 
prvenstveno zgraditi atletska steza.

S ciljem, da bo širša javnost objektivno informirana, smo navedli 
gornje vire finansiranja investicije. Ivan Barba,inž, Občina IL Bistrica

VZDRŽEVANJE ŠPORTNIH OBJEKTOV

“DOBRODELNA” POMOČ
V mesecu avgustu, ko poletna vročina dokazuje svojo moč, nekateri vseeno 

pridno urejajo zelenice in športna igrišča za našo mladino in občane. Ti v vse 
večjem številu uporabljajo objekte na Športnem centru Trnovo, posebej v 
večernih urah. Ko se zmrači (ali na igriščih ni nadzora) pa pridejo na pomoč 
še nekateri “dobrodelneži" in poskrbijo za prerezane elastične napenjalce 
na igrišču za odbojko, veselo demolirajo lokostrelsko tarčo in podstavek, 
sesujejo nekaj opečnatih zidakov in postorijo še kakšno dobro delo v skupnem 
interesu. Svoj čas in prostor najdejo tudi štirinožni prijatelji, ki mimogrede 
pred očmi pozornih gospodarjev pustijo kakšek kakec na travnato igrišče ali 
pred vrata slačilnic. Ti vzorci bodo verjetno pomagali k boljši rasti trave in 
počutju otrok, ki se bodo povaljali po igrišču. Podoben interes najdejo tudi 
zmikavti za šolanje svojih spretnosti, saj mimogrede izgine kakšen nastavek 
za hidrant, opažna plošča in še kaj drugega kar ni težje od dvesto kilogramov.

Mogoče pa bodo vsi ti rekviziti koristili vsaj njim v prave namene?

Da bi vsem tem pomagačem čim prej stop 'lo u križ od napornega dela!

Vzdrževalna dela na stadionu so v polnem teku.

TEDEN ODBOJKE NA MIVKI- Akcija Športne zveze j e stekla. 
Nekoliko manj podnevi saj j e res neznosno toplo. Zato paje toliko bolj prijetno 
med 8. in 11. uro.
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MITJA MUHA

-NAJUSPEŠNEJŠI 
BISTRŠKI KOŠARKAR

Že kar nekaj časa smo načrtovale 
srečanje z našim najuspešnejšim 
bistrškim košarkarjem Mitjem Muho. 
Ta si je kljub svoji prezaposlenosti 
vzel čas in nas z veseljem obiskal.

Sramežljivost nam ni delela 
težav. Naš pogovor je gladko tekel in 
se precej zavlekel. Obdeleli smo vsa 
košarkarska igrišča in še več ...

S čim ste se ukvarjali v svojem 
otrošt\>u? Je bil že takrat šport vaš 
najljubši hobi?

Ja, šport je bil moj spremljevalec 
že od zgodnjega otroštva. Obiskoval 
sem osnovno šolo Dragotina Ketteja 
in po pouku rad ostajal na šolskem 
igrišču, kjer sem s skupino petnajstih 
dečkov večkrat igral košarko.

Kdaj ste se resno začeli ukvarjati 
s športom in kakšni so bili vaši 
začetki?

S športom sem se resno začel 
ukvarjati že zelo zgodaj. Prvi začetki 
so bili pri mojih dvanajstih letih. 
Zanimal sem se za košarko in bil 
prepričan, daje to pravi šport zame. 
Zanjo me je navdušil moj takratni 
učitelj športne vzgoje Dimitrij Grlj. 
Redno smo imeli treninge in tudi 
tekme. S športom sem izpopolnjeval 
ves svoj prosti čas ter postajal vse 
boljši.

Kakšne želje in sanje ste imeli v 
svojem športnem življenju? Ste 
dosegli že vse zadane cilje?

Kot vsak mlad košarkar sem tudi 
sam imel velike želje in cilje. Moja 
velika želja je bila igrati v takratni 
jugoslovanski reprezentanci in v 
nekaterih večjih jugoslovanskih 
klubih. Z veliko truda in vztrajnosti 
sem vse svoje cilje v veliki meri tudi 
dosegel, saj je bila moja kariere polna 
bleščečih trenutkov in uspehov.

Katero pozicijo ste imeli na 
igrišču?

Igral sem kot krilni igralec.
Kje in v katerih košarkarskih 

klubih ste že igrali?
V letih 1976 - 1980 sem igral za

ljubljansko Olimpijo, od leta 1980 do 
leta 1984 sem igral v Celju, kasneje 
pa tudi v košarkarskem klubu Slovan 
in pa sežanskem klubu Kraški Zidar.

Naštejte nam nekaj svojih še 
posebno zanimivih in znanih 
soigralcev oziroma prijateljev.

Moji nekdanji soigralci in seveda 
prijatelji, s katerimi sem še danes 
ohranil stike so: nekdanji igralec 
Union Olimpije Dušan Houptman, 
trener Panathinaikosa Željko 
Obradovič, sedanja igralca Union 
Olimpije Jure Zdovc in Slavko Kotnik

Ste v vaši športni karieri imeli 
veliko poškodb?

Ja, imel sem ogromno poškodb. 
Največkrat so trpeli gležnji. Vsakega 
sem si poškodoval štiriindvajsekrat.

Katere košarkarske tekme in 
uspehi vam pomenijo največ?

Veliko mi pomeni udeležba na 
Evropskem prvenstvu v Franciji in 
uspehi košarkarskega kluba Olimpije, 
ko smo bili kadetski in mladinski 
prvaki.

Katera leta v vaši karieri so bila 
vrhunec vaše kariere?

Vrhunec moje kariere... To sem 
vsekakor doživel po letu 1980, ko sem 
igral v Celju in Slovanu. Imel sem 
minutažo štiridesetih minut in igral 
cele tekme. Na tekmo sem dosegal 
povprečje dvajsetih točk in bil med 
najuspešnejšimi igralci.

Vemo, da se ukvarjate predvsem 
s košarko. Je poleg te še kakšen šport, 
s katerim se ukvarjate?

Poleg košarke se ukvarjam s še 
veliko dragimi športi. Poleti najraje 
kolesarim, pozimi pa rad smučam.

S čim se ukvarjate danes? Je še 
vedno šport tisti, ki vam zapolnjuje 
življenje?

Ja, še vedno je šport tisti, za 
katerega živim. Že 12 let sem učitelj 
športne vzgoje v osnovni šoli v 
Postojni. Sem trener mladih 
košarkarjev košarkarskega kluba

Postojna. Veliko treniramo in 
dosegamo odlične rezultate. Letos 
smo že drugič postali prvaki Šolske 
košarkarske lige (prvič leta 1996).

Ali vam ob tem sploh še ostane 
kaj prostega časa?

Prostega časa je zelo malo. Skozi 
ves teden sem zelo zaposlen. Nedelja 
in sobota sta tista dneva, ki ju, če se 
le da, namenim svoji družini in sebi.

Na koncu bi se vam rade lepo

zahvalile, da ste si vzeli nekaj svojega 
dragocenega prostega časa in bili 
pripravljeni odgovoriti na vprašanja. 
Želimo vam veliko uspehov na vseh 
področjih življenja.

TJAŠA SAMSA, 
DORIS KOMEN, 

MARIJANA FIDEL 
in BARBARA ULJANČIČ 
8.A OŠ Dragotina Ketteja

INTERVJU
Goran Jagodnik-Jagoda:

POGOVARJAM SE, TODA 
ŠE NIČ DEFINITIVNEGA
Podgrad-Po kratkem 

dopustu v svojem domačem 
kraju Podgradu, ter udeležbi 
na košarkarskem turnirju v 
Ilirski Bistrici, je Goran 
Jagodnik “Jagoda” državni 
reprezentativec Slovenije 
nadaljeval z individualnimi 
pripravami v Polzeli s svojim 
trenerjem Kuhaijem, da bi šel 
lahko čez petnajst dni v 
Mariboru in nadaljeval s 
treningi. V teh julijskih dneh 
seje moral Jagodnik odločiti 
v katero “cesarstvo” bo šel. 
Povpraševanje za državnim 
reprezentativcem je vse 
večje. V tem trenutku mu je 
najbližja Pivovarna Laško, v 
resno dirko za angažman pa 
se je vmešal tudi Žalgiris - 
Rusija, ki bi želel tega 
šestindvajsetletnika 
angažirati za dobo treh let, kar 
pa Jagodniku ne ustreza. Za 
sedaj ostaja vprašanje o 
prehodu še odprto.

- Sezono ste končali v Turškem 
Telekomu. Kateri klubi se sedaj 
zanimajo za vas?

Točno. Po Telekomu se že več 
časa pogovarjam s svetovno znano 
ekipo Žalgirisom. V tem trenutku sem 
najbližji njemu. Poleg njih imam 
ponudbe tudi z drage strani, za enkrat 
pa naj ostanejo v tajnosti. Edino kar 
lahko povem je še to, da se za moje 
usluge zanimajo še nekateri italjanski 
klubi, pa tudi klubi iz Izraela.

- Telekom?
Tudi moji prejšnji delodajalci so 

uporni. Želijo me za vsako ceno. 
Želijo tudi podaljšati pogodbo. 
Njihove Želje, da ponovno oblečem 
dres Telekoma so upravičene. Želijo 
rezultate, izhod iz dosedanjih 
okvirjev.

- Ali so možnosti, da zaigrate v 
nekem od domačih klubov?

Za svobodnega košarkarja se vsi 
zanimajo, pa tudi klubi iz Slovenije. 
Od kar sem prišel iz Turčije, sem v 
stalnem kontaktu s trenerjem Borisom 
Zrinjskim, ki bi me tudi želel videti v

svojem sestavu, oziroma v Pivovarni 
Laško. Pogovarjali smo se tudi o tem, 
da obstajajo vse možnosti, da 
zamenjam izrednega Miljana 
Goljoviča, kateri je vse bližje enemu 
od tujih klubov. Pogovarjal sem se 
tudi s klubi, kateri so mi na svoje 
veliko presenečenje ponudili posebne 
pogoje, vse to pa ne pomeni, da bom 
zaigral v Pivovarni Laško. Za to imam 
tudi razloge, saj v tem trenutku, kar 
se tiče financ lahko boljše izberem.

- Kaj naj bi to pomenilo?
Leta minevajo, jaz pa moram 

misliti na prihodnost, oziroma na 
dneve, ko bom nehal igrati košarko. 
No ne smemo pa pozabiti, da ni vse v 
denarju.

- Končna odločitev?
Po vsem sodeč se bom dokončno 

odločil v naslednjem tednu. Danes 
odhajam na morje (sobota) kjer se 
bom na plažah pri Šibeniku pošteno 
odpočil, dela pa prepustil mojemu 
zastopniku iz Zadra, kateri tako in 
tako skrbi za vse pa tudi o 
podpisovanju pogodbe. Petar Nikolič
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PRIREDITVE V MESECU SEPTEMBRU

ŠPORT:
-NOGOMET- 2.SLOVENSKA KADETSKA IN MLADINSKA 

LIGA-ZAHOD. Sobota,9.9.: IL.BISTRICA:RUDAR.. Sobota 23.9.: IL. 
BISTRICA: PORT-PIRAN. Od 14.30 ure dalje, igrišče na ŠC Trnovo v 
Il.Bistrici.

-NOGOMET 3.SLOVENSKA ČLANSKA LIGA -ZAHOD:
nedelja,3.9.: IL.BISTRICA:RENČE, nedelja, 17.9.: IL.BISTRICA:JADRAN- 
DEKANI. Ob 16.30 uri, igrišče na ŠC Trnovo v Il.Bistrici.

-TURNIR MALEGA NOGOMETA ZA VETERANE +35- Sobota, 
23.9.00, od 10 ure dalje. Igrišče v Šp.parku Nade Žagar v Il.Bistrici. 
Informacije: 05/71 44 177.

-GORSKO KOLESARJENJE -S KOLESOM OB OBČINSKI MEJI.
Petek,29.9.ob 14 uri- zbor in start v Šembijah,cilj v Zabičah. Sobota,30.9. ob 
9 uri- start v Zabičah,cilj na Sviščakih. Nedelja,1.10. ob 9 uri- štart na 
Sviščakih,cilj v Il.Bistrici.Informacije: 05/71 44 177

-OBČINSKA LIGA MALEGA NOGOMETA- vsak četrtek in petek - 
od 18UU ure dalje. Igrišče v Šp. parku N. Žagar v II. Bistrici. Informacije in 
prijave: Šp. zveza II.Bistrica tel./fax: (05)71 44 177

-POLETNA KOŠARKARSKA LIGA- vsak petek in soboto od 19.ure 
dalje. Igrišče v Šp.parku Nade Žagar v Il.Bistrici. Informacije: 05/71 44 177.

-ODBOJKA NA MIVKI-REKREACIJA. Vsak dan med tednom od 
14 ure dalje, vsak vikend cel dan. Igrišče za odbojko na mivki na ŠC
Trnovo Informacije: 05/ 71 44 177.

-KOLESARJENJE-S KOLESOM V DLETO. Sobota,23.9.00 od 10 ure
dalje. Zbor in štart v športnem parku Nade Žagar v Il.Bistrici 
Kategorije:neomejeno,otroci do 14 let obvezno v spremstvu staršev. 
Informacije: 05/71 44 177.

-TABORNIŠTVO- ODBOJKA NA MIVKI TOTeM 2000 - Taborniško 
odbojkarsko tekmovanje na mivki- 8.september popoldne in 9.september cel 
dan. Igrišče za odbojko na mivki na ŠC Trnovo. Informacije: 05/71 00 410 - 
Miha Skerlavaj, 05/ 71 00 940 - Gregor Kovačič.

-Tenis Klub Ilirska Bistrica -šola tenisa vsak ponedeljek OŠ AŽ Ilirska 
Bistrica, treningi v OŠ Antona Žnideršiča ob sobotah od 10.00-11.30 ure. 
Rekreativno igranje cel dan, možnost nabave letnih kart. Inf: (05) 7142-220.

PLANINCI
PLANINSKO DRUŠTVO SNEŽNK ILIRSKA BISTRICA prireja:
PETZECK (3283 m) in KEESKOPCH (3080m)- Avstrija -planinski 

izlet 2. in 3. 9.
19.POHOD BAZOVIŠKIH JUNAKOV OB 70.LETNICI PRVIH 

ŽRTEV FAŠIZMA-10. 9.
SNEŽNIK -24. 9,- otvoritev spominske plošče pri koči pod 

Snežnikom,srečanje z nemškimi planinci ter poletno srečanje društva.
POHOD NA KRIŽKO GORO IN TOLSKI VRH 24. 9.
Ker ure odhodov še niso dorečene in se jih sproti dogovarjajo dobite 

informacije v društvu.Kontaktna oseba Žibert Ivan tel.05/7142 147

OGLEDI:
-Razstava fotografij na temo grad Prem fotografinje Mateje Maraž

od 18.6.-18.7.2000, vsak dan od 9.00-18.00 ure.
-ogled GRADU PREM-. Mojca Memon, tel.(05) 7860 400, (05) 7141 

361
-ogled muzejsko urejene spominske sobe pesnika Dragotina Ketteja,OŠ 

Prem. Marija Dovgan, tel. (05) 7860-374, (o5) 7141-361
-Stalna razstava starih fotografij Ilirske Bistrice avtorja Emila Maraža 

-bistro Baladur
-Stalna prodajna razstava slik Jožeta Šajna,gostilna-pizzerija 

ŠkorpionJl.Bistrica
-Stalna prodajna razstava slik Jožeta Šajna,okrepčevalnica grill 

Danilo,Il.Bistrica

PARTV- ZABAVA:
-Party- vsako soboto od 20.00 ure dalje- Bistro Delizia Jelšane
-Party vsak petek Od 20.00 ure dalje. Triglav Pub Ilirska Bistrica 

inf. 067/42-137,041/639-127
-Discoteka Inblue-vsak petek živa glasba, vsako soboto promocijska 

cena pijač inf. 041/651-212
-Okrepčevalnica Knafelc Knežak- Vsako soboto PIVO PARTV od 20. 

ure dalje. Tel. 067/88-014

DRUGO:
REDNO SREČANJE NUMIZMATIKOV dne 24.9.2000 v hotelu 

Turist od 9 - 12 ure. Informacije: tel.(05) 741 42 639.
Koledar pripravila: Mojca Memon, TI C

(VidmU)
KINO

FILMSKI SPORED V SEPTEMBRU 2000
1.09.00 ob 20.30 -TRIJE 

KRALJI (Three Kings), 1999,
vojna akcijska drama. Režija: David 
O. Russell. Igrajo: George Clooney, 
Mark Wahlberg, Ice Cube.

3.09.00 ob 20.30 -DOGMA 
(Dogma) 1999, satirična komedija. 
Režija: Kevin Smith. Igrajo: Ben 
Afleck, Mat Damon, George Carlin, 
Linda Fiorentino.

8.09.00 ob 20.30, 10.09.00 ob 
20.30 -ČAROVNICA IZ BLAIRA 
(The Blair VVitch Project), 1999, 
grozljivka. Režija: Eduardo Sanchez, 
Daniel Myrick. Igrajo: Heather 
Donahue, Joshua Leonard, Michael 
C. Williams

9.09.00 ob 20.30 -TIHI GLAS 
(Litle Voice), 1998, komična drama. 
Režija: Mark Herman. Igrajo: Jane 
Horrocks, Brenda Blethyn, Michael 
Caine.

16.09.00 ob 20.30 -GLASBA 
MOJEGA SRCA (Musič of the 
Heart) 1999, drama, Režija: Wes 
Craven. Igrajo: Meryl Streep, Angela 
Basset, Gloria Estefan.

17.09.00 ob 20.30 -DEUCE 
BIGALOW: MOŠKI ŽIGOLO 
(Deuce Bigalovv: Male Gigolo) 1999, 
komedija. Režija: Mike Mitchell. 
Igrajo: Rob Schneider, Arija Bareikis, 
Eddie Griffm.

22.09.00 ob 20.30, 24.09.00 ob 
20.30 -PATRIOT (The Patriot) 
2000, zgodovinski spektakel. Režija: 
Roland Emmerich. Igrajo: Mel 
Gibson, Heath Ledger, Joely 
Richardson, Adam Baldvvin.

23.09.00 ob 20.30 -SVETI DIM 
! (HoIy Smoke) 1999, komična 
drama. Režija: Jane Campion. Igrajo: 
Kate Winslet, Harvey Keithel, Pam 
Grier.

29.09.00 ob 20.30 -28 DNI (28 
Days) 2000, komična drama. Režija: 
Betty Thomas. Igrajo: Sandra 
Bullock, Dominic West, Viggo 
Mortensen, Steve Buscemi.

30.09.00 ob 20.30 -B.
MONKEV (B. Monkey) 1998, 
romantični triler. Režija: Michael 
Radford. Igrajo: Asia Argento, Jared 
Harris, Rupert Everett

PRIDRŽUJEMO SI PRA VIC O 
SPREMEMBE PROGRAMA.

KRATEK STIK

Vsega časopisa tokratni 
za jemati čisto resno. Počasi 
prihajamo v čas predvolilne 
kampanje.

IN BUI6
discoth0que'

VSAK PETEK 
ŽIVA GLASBA

VSAKO SOBOTO 
PROMOCIJSKA 

CENA PIJAČ

INF. TEL. 
041/651-212

Odprto tudi 
med tednom 

od torka do četrtka 
med 14. in 24. uro.

BORZNO POSREDNIŠKA 
HIŠA D.D.

*Posredujemo pri vaših 
prodajah in nakupih 

vrednostnih papirjev na 
Ljubljanski borzi

*Kupujemo tudi delnice, 
ki niso uvrščene na borzo

Naše poslovalnice: 
Koper, teI:066/274-232 
Sežana, tel:067/314-10 

Ajdovščina, tel: 065/61-494 
Nova Gorica, tel:065/134-243 

Postojna, tel:067/726-1050 
Ilirska Bistrica, tel:067/419-35 

^ Ljubljana, tel:061/125-80-74^.


